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A tagsági könyvAz, új év 
küszöbén

T assan leperegnek 
naptárainkról az

1967-es év utolsó napjait 
jelentő lapok. Dolgos, 
küzdelmes esztendő adja 
át helyét az új évnek. Az 
év utolsó napjai a szám
vetés időszaka, az új esz
tendőre elképzelések, ter- 
vezgetések időszaka a 
családok életében is,

A vállalat szintjén Is 
Időszerű felmérni, hogyan 
valósítottuk meg a párt 
és kormány által elénk 
tűzött feladatokat az 
1967-es évben és az 19 
as új esztendő új kör 
menyei között milyen 
feladatok állnak előttünk. 
1967-es feladataink előre
láthatóan is feszítettek 
voltak, menet közben ko
moly nehézségek és aka
dályok is felmerültek, A 
vállalati kollektíva mind
ezen nehézségekkel meg
birkózott, ma már látha
tó, hogy alapvető kötele
zettségeinket teljesítet
tük, bizonyos vonatkozá
sokban szerény túltelje
sítéssel is számolhatunk. 
Joggal reméljük, hogy 
ezek az eredmények az 
elért nyereségrészesedés’ 

bén is tükröződnek.
Az új év termelési fel

adatai már kirajzolódtak 
előttünk. Termelési fel
adataink teljesítése is 
igen komoly növekvő 
erőfeszítéseket igényel 
majd, a legnagyobb fel
adatot azonban az fogja 
jelenteni, hogy romló ter
mészeti adottságainknak 
a termelés gazdaságossá
gára gyakorolt hatását 

maximális mértékben el
lensúlyozzuk, hatékony 
műszaki fejlesztési, szer
vezési intézkedésekkel, a 
gazdálkodási tevékenység, 
a munka hatékonyságá
nak javításával a válla
lat minden egységénél.

Növekvő önállóságot, 
növekvő feladatokat és 
ezzel párhuzamosan meg
növekedett felelősséget 
jelent az új gazdaságirá
nyítási rendszerre való 
áttérés.

Ezzel kapcsolatban szá
mítunk nehézségekre is, 
de joggal számíthatunk 
vállalati kollektívánk bő
vülő elméleti, gyakorlati 
tudására, a vezetők és 
beosztottak tapasztalatai
ra, öntudatára és felelős
ségérzetére, amelyeket ez 
évben és az elmúlt évek
ben Is tapasztalhattunk 
fizikai, műszaki és admi
nisztratív dolgozóink ré
széről egyaránt a terme
lési és szocialista mun
kamozgalmak kibonta
koztatásában.

Az új év küszöbén ez
úton szeretném megkö
szönni a vállalati kollek
tíva minden dolgozójá
nak ez évi munkáját és 
eredményes erőfeszítéseit. 
Sikerekben, eredmények
ben gazdag, békés, bol
dog új esztendőt, jó 
egészséget és jó szeren
csét kívánok vállalatunk 
minden dolgozójának és 
kedves családtagjaiknak.

Tóka Jenő 
igazgató

Ezekben a napokban vette 
át a magyar kommunisták 
hatszázezres serege városban 
és falun, üzemekben és hiva
talokban a Magyar Szocialis
ta Munkáspárt új tagsági 
könyvét.

Az elmúlt két hónapban az 
összeírás, a párttagokkal le
folytatott elbeszélgetés komoly 
politikai aktust jelentett a 
pártszervezetekben.

Az összeírás és elbeszélgetés 
valamennyi párttagunkban 
mély, emberi gondolatokat éb
resztett. Ebben az időben va
lamennyiünkön — jobban 
mint általában — átcikkázott 
valamilyen különös érzés, a 
büszkeség, a felelősség érzé
se, az az érzés, hogy annak 
a pártnak vagyunk tagjai, 
amelyet úgy hívnak, hogy: 
kommunista párt.

Olyan pártnak vagyunk a 
tagjai, amely nemcsak magya
rázza a világot, hanem azt 
meg is akarja változtatni. 
Olyan párt ez, amely a ki
zsákmányolásmentes, szabad, 
boldog, békés életet akarja 
megteremteni az egész vilá
gon.

Ilyen párt tagjának lenni 
nemcsak megbecsülést, fele
lősséget, hanem nagy tisztes
séget is jelent.

Ilyen érzések nem mindig 
jelentkeznek a párttagok éle
tében. Általában csak akkor, 
amikor beléptünk a pártba, 
amikor először vettük át tag
sági könyvünket, akkor, ami
kor nehéz időben nagy fele
lősséggel állunk ’ szemben, 
vagy akkor, ha elveszítjük 
tagsági könyvünket, vagy meg 
kell válni tőle.

Ezért mondjuk, hogy a párt
tagsági könyv a kommunista 
közösséghez való tartozás jel
képe, szimbóluma.

A válságos időkben nehéz 
harcók közepette a párttag
sági könyv nem egyszer töb
bet jelentett a szimbólumnál. 
Voltak kommunisták, akiknek 
a siralomházban az volt az 
utolsó kérésük, hogy még egy
szer magukhoz vehessék párt
tagsági könyvüket. Voltak 
olyan idők, amikor a párttag
sági könyv megtalálása a re
akció számára a győzelmet, a

kommunisták számára halált 
jelentett.

A Nagy Honvédő Háború 
szovjet harcosai közül sokan 
a rohamra indulás előtt ilyen 
könyvet kértek, hogy mint 
párttag harcoljanak és ha kel
lett a tagkönyvvel szívük fe
lett haljanak meg.

Nincs messze még az az idő 
sem, amikor a szocializmus 
ellenségei dühöngve kerestek 
piros tagkönyveket, hogy tu
lajdonosaikon bosszút állhas
sanak.

Akadtak azonban olyanok 
is, akik a vészterhes időkben 
elégették piros könyvüket. Má
sok viszont éppen akkor vet
ték magukhoz, amikor így is 
helyt akartak állni az eszmé
ért, a célért, amelyre életüket 
tették.

KI felejtheti el azokat az 
időket, nehéz, bonyolult küz
delmeket. amelyeket 1945-ben 
és utána 1956-ban és azóta a 
piros könyv több százezer tu
lajdonosa folytat városban és 
falun, gyárban és bányákban,

(folytatás a 2. oldalon)
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Ünnepi taggyűlés

Öntöde az új 
mechanizmusban

Csuklós 
a divat

Alom és valósán,

Képtelen képek 
1968-ból
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A SZAKSZERVEZETI TANÁCS
December 14-én a vállalat szakszervezeti tanácsa megtárgyalta és jóváhagyta a 

vállalati kollektív szerződést, amelyet a vállalat gazdasági vezetése részéről Tóka Jenő 
igazgató, a szakszervezet részéről Rácz Gyula szb-titkár elvtárs írt alá.

A kollektív szerződés, az új Munka Törvénykönyvvel együtt 1968. január második 
felétől megtalálható lesz az üzemek felső és középszintű vezetőinél és a szakszervezeti 
vezetőségeknél.

Szocialista módon élni, dolgozni, tanulni!

Készülnek az új 
szocialista brigádszerződések

Tegyük még tartalmasabbá a mozgalmat
A gazdaságirányítás új 

rendszerében megnövekszik a 
szocialista munkaverseny, ezen 
belül a szocialista brigádmoz
galom jelentősége. A termelés 
hatékonyságát pozitívan be
folyásoló tömegaktivitós ki
bontakoztatása dolgozóink 
anyagi érdekeit, életszínvona
lunk emelését, pártunk célki
tűzéseinek megvalósítását 
szolgálja.

Vállalatunknál a szocialista 
brigádniüzgalűtnra alapozva 
szerveztük a versenyt, ez azt 
is Jelenti, hogy évről-évre a 
hármas jelszónak megfelelően 
magasabb követelményt állí
tunk a mozgalomban részt
vevő egyének és kollektívák 
elé.

ÉV VÉGI ÉRTÉKELÉS

Az értékelés a brigádszer
ződés alapján történik. A vál
lalások teljesítésének év végi 
elbírálásánál mozgalmi és 
gazdasági szerveinknek a szo
cialista brigádok önértékelé
sére támaszkodva, következe
tesen be kell tartani azt az 
elvet, hogy a vállalások tel
jesítésén alapuló megtisztelő 
szocialista brigád cím a ter
melési tanácskozások döntése 
alapján csak azoknak a bri
gádoknak és brigádtagoknak 
erkölcsi elismerését szolgálja,

akik jó gazdasági eredménye
ik mellett egyéb vállalásaik 
teljesítésével azt valóban ki
érdemelték.

ÚTMUTATÁS 
A SZERZŐDÉSEK 
ELKÉSZÍTÉSÉHEZ

Mozgalmi és gazdasági szer
veink adjanak útmutatást és 
segítséget az 1963. évi válla
lások elkészítésében. Vegyék 
figyelembe, hogy a szocialista 
brigádmozgalomnál az eddi
gieknél nagyobb gondot kell 
fordítani a tartalmi színvonal 
növelésére, a baráti, az elv
társi. a közösségi szellem fej
lesztésére á . patronáló
mozgalom célravezetőbb meg
szervezésére. Mindezek figye
lembevételével segítsék -ki
alakítani a szocialista brigá
dok vállalásait.

a) Gazdasági vállalások 
(egyéni, kollektív) mindenkor 
az adott gazdasági egység 
gazdasági feladataira (terv, 
mennyiség, minőség, termelé
si költségek csökkentése, 
anyagtakarékosság stb.) épül. 
jenek.

b) Egyéb vállalások (egyéni, 
kollektív) azt a célt szolgál
ják, hogy az adott gazdasági 
feladatot legeredményesebben 
segítsék megoldani, biztosít
sák a jelen és távlati felada
tok megoldásához szükséges 
egyéb feltételeket.

1. Politikai és általános 
műveltség: párt-szakszerveze- 
ti-KISZ politikai oktatásban 
való részvétel. Továbbtanulás, 
legalább a nyolc általános el
végzése.

2. Elvtársi segítségnyújtás, 
szocialista erkölcs normáinak 
betartása. Eredményes és jól 
bevált munkamódszerek át
adása. Üj dolgozók bevezeté
se a szakmába. Korszerű 

technológiák bátor alkalmazá
sa. Nagycsaládos brigádtagok- 
kal való fokozottabb törődés. 
Megrokkantak, elhalálozottak 
családtagjaival való törődés 
(nemcsak, anyagi) emberi vo
natkozásban is. Egyes brigád
tagok káros szenvedélyeinek, 
fogyatékosságainak (iszákos- 
ság, szocialista emberhez nem 
méltó életmód, önzés, hará- 
csolási vágy ... kispolgári né
zetek ...) brigádon belüli bí
rálata.

3. Szakmai tudás fejleszté
se. Szakmai tanfolyamok, má
sodik szakma elsajátítása. 
Munkásakadémiákon való 
részvétel. KISZ-tagok a Ki
váló Ifjú Mérnök, Technikus- 
Közgazdász, Szakma Ifjú 
Mestere mozgalomban való 
részvételt vállalják.

A vállalások kialakításán 
keresztül is biztosítani azt, 
hogy a kollektíván belül 
minden egyes brigádtag ked
vét lelje az általa vállalt kö
telezettség teljesítésében. Érez 
ze és megértse, hogy a „hár. 
más jelszó’1 szellemében 
pluszt ad a társadalomnak — 
saját egyéni felemelkedését a 
közösség felemelkedésének 
függvényében lássa.

KÉTOLDALÚ
VÁLLALÁSOKAT

A megkötött szerződések 
kétoldalúak legyenek. Az adott 
gazdasági egység mozgalmi és 
gazdasági szervei vállalják a 
brigádszerződésben rögzített 
célkitűzések teljesítéséhez 
szükséges feltételek biztosítá
sát. A szocialista vezetési el
vek gyakorlati megvalósításá
val szélesítsék az üzemi .de
mokráciát. gazdasági, mozgal
mi, nevelési tevékenységükön 
keresztül segítsék elő dolgo
zóik tulajdonosi tudatának 
erősítését.

A brigádok műszaki patro- 
nálói személy szerint — mint 
a brigád elsőszámú segítői 
— vállalják a fenti célkitűzé
sek brigádon belüli gyakorlati 
megvalósítását.

Nagyobb egységeken belül 
(körlet-, műhely-, üzemegység, 
üzem) a szocialista brigádokra 
támaszkodva a most elmon
dottakat figyelembe véve cél
szerű kialakítani a szocialista 
kötelezettség-vállal ásókat.

Simon Sándor
*
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A tagsági könyv
(folytatás az 1. oldalról) 

földeken és hivatalokban, éj
jel és nappal. Ki ne emlékez
ne arra, amikor hitet kellett 
adnunk a hitüket vesztettek
nek, erőt a gyengéknek, az el- 
fásultaknak. amikor nagy gon
dokban voltunk, amikor har
colni kellett, hogy megtartsuk 
a jót, s elvessük a rosszat.

Ezek a küzdelmes évek még 
bajaival együtt is nagyon drá
ga emlékek minden kommu
nista számára, de figyelmez
tető is arra, hogy amit ilyen 
drágán értünk el, azt minden 
körülmények között meg is 
kell tartani.

A párttag számára az új 
tagsági könyv nemcsak a visz- 
szaemlékezést, elsősorban a 
jövőt jelenti. A harc még nem 
dőlt el véglegesen. Ebben a 
harcban nincs megállás. A 
párttagsági könyv nemcsak 
összeköt a párttal, de annak 
birtokosát kötelezi is, mert 
magában foglalja a párt szer
vezeti szabályzatát, amely a 
mi pártunk és minden kom
munista alkotmánya és tör
vénye.

A párt szervezeti szabályza
ta arra tanít, hogy legyünk 
hűek a marxizmus—leniniz- 
mus forradalmi eszméihez. Sa
játítsuk cl a marxizmus—le. 
ninizmust, bízzunk tántorítha- 
tatlanul igazában, használjuk 
fel. hogy eligazodjunk mun
kánk bonyolultságában. A 
marxizmus—lenini zmus segít
ségével és Iránymutatásával 
vezessük az embereket a szo
cialista célok megvalósításá
ért folytatott munkában.

Amikor beléptünk a pártba, 
önkéntesen vállaltuk, hogy 
magunkévá tesszük a párt cél
kitűzéseit és alárendeljük ma
gunkat — ha kell életünket 
is — a nép és a párt ügyéért 
vívott harcunknak. A kom
munisták legszentebb felada
ta mindig az volt, hogy a 
párt egységére úgy vigyáztak, 
mint a szemük világára.

Minden kommunista első
rendű feladata, hogy ne tűrje 
a fiárt irányvonalától való el
térést, az ingadozást, a frak
ciót, harcoljon a pártegység 
megbontására irányuló min
dennemű kísérlet ellen.

A párt egysége eszmei, po
litikai, szervezeti és cselekvé
si egységet feltételez.

A párt egysége ma is na
gyon fontos kérdés. Nemcsak 
a nemzetközi munkásmozga
lom szempontjából fontos, ha
nem a pártszervezetek egysé
ge szempontjából is. Nem ta
gadhatjuk, hogy sorainkban 
vannak néhányan, akiket fi
gyelmeztetni kötelességünk, 
mert nem egyszer azt tapasz
taljuk, hogy magatartásuk, 
megnyilvánulásuk nem egy 
esetben nem felel meg a párt- 
szerűségnek. Vannak a párt
ban olyan emberek is, akik 
útitársként mellettünk van
nak. de jóformán semmit sem 
tesznek. De vannak olyanok 
is, akik a párt féltése címén 
rendszeresen izgatottak és bo
rúlátók. Nem ismeretlenek az 
ilyen jelenségek és különösen 
akkor jelentkeznek, amikor a 
párt nehéz helyzetben van, 
amikor segíteni és tenni kel
lene. Nem használ a párt 
ügyének, ha egyes elvtársak 
indulatoktól fűtve általános
ságban mindent kifogásolnak, 
de ugyanakkor keveset tesz
nek.

A pártegység, a szigorú párt
fegyelem feltételezi a párton 
belüli bírálatot és önbírálatot.
A kommunisták soha sem fe
ledkezhetnek meg arról, hogy 
az élcsapat tagjai, ezért min
dig és mindenütt a nép érde
kelt szolgáló munka vala
mennyi szakaszán példát kell

Bodrogi Frigves 
kiállítása

Vállalatunk Képzőmű
vészeti Körének rendezé
sében közönségsikert el
érő kiállítást láthattak 
december 3—l«-ig a Ság- 
vári Kultúrotthonban az 
érdeklődők. Bodrogi Fri
gyes vállalati dolgozó ki
állított képei tehetséges, 
kiforrott rajztechnikájá
val, ábrázoló készséggel, 
érdekes színalkalmazással 
bizonyították, hogy a mo
dern felfogású alkotások 
is nagyszámú érdeklődőt 
vonzanak.

A Kutató—Mélyfúró Üzem 
kommunistái ünnepi taggyű
lésre jöttek össze, hogy átve
gyék az új tagsági könyvet, 
azt a szimbólumot, amely a 
párthoz váló tartozást jelenti. 
Kommunista! Ez a szó min
dig a humánumot jelentette, 
azt az emberséget, amelynek 
célja a kizsákmányolás meg
szüntetése. a szocializmus 
megvalósítása. A beszámoló 
vázolta pártunk harcát a meg 
alakulástól napjainkig, ismer
tette milyen nehéz helyzetben 
vívta ki a dolgozók milliói
nak megbecsülését. Megérnie-, 
kezett azokról az elvtársak-. 
ról, akik ennek a magasztos} 
eszmének harcos szószólói vol-> 
tak, akik az életükkel fizet- í 
tek harcosságukért. De beszélt t 
azokról is, akik napjainkban; 
még a sorainkban vannak és 5 
ma is részt vesznek ebben a) 
munkában.

A dicsőséges Tanácsköztár
saság rövid ideje elért sike
rekről. az árulásról, amely 
megbuktatta a Tanácsköztár
saságot. A fehér terror bor
zalmairól, amikor megtizedel
ték pártunk hűséges harco
sait, de erejüket megtörni 
nem tudták. A fasizmus ne
héz éveiről, aminek sokan 
szenvedő alanyai voltunk, de 
erőt merítettünk elődeink ön
zetlen harcából és a zászlót, 
amit ök elrejtettek, vittük to
vább.

Szó volt a beszámolóban a 
fiatal párttagokról is, akik 
nemrégen kerültek alapszerve
zetünkbe. Nem kevés a szá
muk, hiszen ebben az évben 
12 eívt&rsat vettünk fel. Kér
jük őket vegyenek példát a 
hősökről és a még ma is so
rainkban élő. dolgozó idősebb 
elvtársakról. Legyenek harcos 
szószólói az eszmének és új 
erővel segítsék pártunk mun
káját az új társadalom meg
valósításában.

Merítsenek erőt abból a 
harcból. amelyet pártunk 
megalakulása óta folytat, 
amely oly sok sikert könyvel

mutatniok, tudatosságban, cse
lekvésben, fegyelemben és ál
dozatkészségben. A párt őszin
teséget, becsületességet, az 
ügy iránti odaadást feltétele
zi a párt tagjai részéről. Nem 
lehet igazi kommunista, aki
nek a szavai és tettei közt, 
nézetei és magatartása között 
eltérés van. Aki kommunista, 
annak magánéletében, család, 
jához, gyermekeihez, ember
társaihoz. elvtársaihoz való 
viszonyában is kommunistá
nak kell lennie.

A pártfegyelem a párt 
minden tagját érdemeitől és 
tisztségétől függetlenül arra 
kötelezi, hogy tartsa be vala
mennyi kommunista számára 
egységes követelményeket.

Most, amikor 12 évre szóló 
új párttagsági könyvet ve
szünk át, akaratlanul is arra

gondolunk, a következő idő
szakban. meddig jutunk előre 
a szocialista építésben? Siker
rel jár-e a munkásmozgalom 
egységéért vívott harc? Meg 
tudjuk-e akadályozni a hábo
rút? Ki, hogyan tudja meg
valósítani azt, amit egyéni 
sorsát illetőleg elképzelt ma
gának? Ma még senki sem 
tud válaszolni ezekre a kér
désekre, egy azonban bizo
nyos: ma sokkal erősebb, ta
pasztaltabb, edzettebb párt 
cseréli ki a tagkönyveket, mint 
bármikor azelőtt. A növekvő 
feladatokkal együtt növeke
dett erőnk és kitűzött felada
taink megvalósulnak a jövő
ben is, ha eleget teszünk a 
párttagság magasztos kötele
zettségének. kommunista mó
don élünk és dolgozunk.

Földes András.

Az Ércdúsító Üzemben de
cember 4-én párt VB-ülést, 
december 6-án pártbizottsági 
ülést tartottak. E jelentős ülé
seken az üzem 1967. évi gaz
dasági irányelveinek végre
hajtását és elviekben azok to
vábbi folytatásának lehetősé
geit tárgyalták meg.

Az 1967. évben az üzem ko
moly feladatokat tűzött maga 
elé. Az irányelvek *— s ezt az 
idő bizonyította — helyesek, 
jók voltak.

A jövőre nézve azonban 
vannak olyan kérdéskomp
lexumok, melyek minden kö-

Ünnepi taggyűlés 
a Kutató-Mélyfúró Üzemben

Soós József elvtárs, a felszabadulás utáni gzéncsata egyik 
tagsági könyvét.

résztvevője átveszi az új

hét el, de igen sok áldozatot 
is követelt. Most, amikor ked
vezőbb körülmények között 
végezhetjük munkánkat, fel
adatunk, hogy az új gazdasági 
mechanizmus reformjának 
megvalósításában mi kommu
nisták egy akarattal, egy szív
vel. de közös erővel vigyük 
azt győzelemre.

Alapszervezetünk eredmé
nyes munkáját azzal érte el, 
hogy őszintén beszólt a nehéz
ségekről, feltárta az előttünk

Aki
a hivatásának él

Lassú pelyhekben szál
lingóznak a hópihék. Beszél
getünk a meleg szobában. 
Szinte elfelejtjük a hideg 
telet, amikor a hosszú évek 
munkás hétköznapjai kerül
nek szóba, ölyüs Károly 
gépkocsivezető, 37 éves, 11 
éve a vállalat gépkocsiveze
tője', és mint hivatásának — 
méltán mondható: a mes
tere, sok élményben volt ré
sze és sok alkalom kínálko
zott számára, hogy bebizo
nyítsa mennyire szereti a 
szakmáját, mennyire dacol 
a hideg, csúszós, veszélyes 
utakkal.

Elmondja, hogy sokféle 
kocsit vezetett. Kezdetben, 
1667-ben egy billenőszekré- 
nyes ZISS S85-ös gépkocsit 
vezetett, majd egy BMW-t, 
de ült Pobedán és Skoda 
személygépkocsin. Pontos, 
csendes, megbízható ember
nek ismertük meg vala
mennyien. Az igazi, nagy 
teljesítménye akkor kezdett 
kibontakozni, amikor eoy 
felújított Pobedát vezetett

A pártszervezet legyen hatékony 
segítője a gazdasági irányelvek 

végrehajtásának

álló feladatok nagyságát, je
lentőségét és a kommunisták 
megértették pártunk előtt álló 
feladatok szükségességét.

Most, amikor megkaptuk az 
új tagsági könyvünket, fogad 
juk. hogy további erőt merí
tünk az eljövendő feladatok 
megvalósításához. A tagkönyv 
kiosztás után az alapszervezet 
a munkában élenjáró kommu
nistákat szerény könyvjuta
lomban részesítette.

Veres Erzsébet

nagyjavítás nélkül ISO ezer 
kilométer teljesítményig. A 
mostani kocsija egy AC 
63-67 rendszámú Volga. A 
vállalat 1964-ben vette át a 
minisztériumtól 72 ezer ki
lométer teljesítménnyel. Ma 
a Volgában már minden 

fődarabcsere nélkül ISO ezer 
kilométer van és ha meg
nézzük, a kocsi külsején 
semminemű elöregedés nem 
mutatkozik. Meglátszik raj
ta a jó gazda gondossága. 
Látszik, hogy a vezetője ma
gáénak érzi a járművet és 
mindent megtesz, hogy az 
üzemképes és biztos állapot
ban repítse úti célja felé.

Mint mondottam, ölyüs 
elvtárs csendes, szerény em
ber. Teljesítményét úgy te
kinti. mintha az kizárólag a 
szovjet ipar kiváló terméké
nek volna köszönhető, pe- 
dig ebben az <5 munkája ts 
bőven tükröződik. ,

Lassan rátérünk a saját 
életkörülményeire, s elmesé
li, hogy az autón kívül a 
családjának él és egyetlen

rülmények között felülvizsgá
latra szorulnak.

Ilyen pl. az Ércdúsító Üzem 
ben bevezetett mozgóbérezés
sel kapcsolatos kérdés is. A 
pártbizottság tagjai hozzászó
lásaikban megállapították, 
hogy sok helyütt a feladatok 
túlfeszítettek voltak, míg más 
munkaterületeken lazább mun 
kateljesítménnyel is aránylag 
magas mozgóbért fizettek ki. 
Fontos problémaként jelent
kezett az üzemegységekre ter
helt állóeszköz felújítási költ
ségkihatás is, mely a mozgó
bérezésben jelentős mérték
ben éreztette hatását. E kér
déseket nagyító alá kell ven. 
ni és a jövőre nézve a helyes 
bérezési arányok kialakítása 
végett a mozgóbér kifizetések 
magasabb fokú precizitását 
kell elérni.

Az irányelvek köréből fe
lülvizsgálásra szorul az üzem
ben végreliajtott decentrali
zálás miatt felvetődött prob
lémakör is. Kiderült, hogy a 
középvezetésben nem megfe
lelő a szervezettség, mely mi
att a munkavégzésben és az 
anyagellátásban jelentkeznek 
negatív hatások. A decentra
lizálás folytán a fődiszpécse
rek irányító szerepe is meg
változott. Az üzemegység! ve
zetők, a termelés és a fődisz-
pécserek közötti összhang he
lyesebb kialakítását kell el
érni, s a még mindig meglé
vő függőségi viszony kérdé
sét rendezni kell.

Mint a végrehajtó bizottsá
gi, valamint pártbizottsági 
ülés kihangsúlyozottan foglal
kozott azzal a kérdéssel, hogy 
az elmúlt év végén kiadásra 
került Irányelveket nem ta
nulmányozták menet közben 
eléggé a termelő üzemegysé
gek. és emiatt a végrehajtá
sok elviekben, gyakorlatban 
sokszor csorbát szenvedtek. 
Pl. a karbantartás ütemes 
végrehajtásában komoly hi
bák Jelentkeztek'. Ezen kívül 
a már korábban említett moz
góbérezéssel kapcsolatban mu 
tatkoztak hibák. Néhány mun
katerületen az elvégzendő fel
adatok örökös változtatása 
okozott komoly gondot. Vol
tak olyan területek, ahol a 
kitűzött határidők, illetve 
mozgóbér kifizetési időpontok 
közeledtével hivatkozni igye
keztek a területek vezetői és 
beosztottaik olyan rajtuk kí
vül álló hiányosságokra, me
lyek munkájukat „gátolták”. 
Ezáltal megpróbálták a ma
gasabb mozgóbéreket biztosí
tani. Voltak olyan részlegek 
is, ahol még mindig az egyen- 
lősdi elvei érvényesültek és a 
mozgóbér kifizetéseknél a 
rendelkezésre álló összeget

komoly szenvedélye a házi 
kertészkedés, persze ameny- 
nyire lehet az emeleti laká
sokban ezzel foglalkozni. 
Két fia van, akik szintén 
lelkesednek a gépkocsiért.

Tovább beszélgetnénk, de 
ölyüs elvtársat hívja a kö
telesség, hívja a munkája. 
Beül a gépkocsiba és 180 
ezer kilométer után még 
mindig fiatal gépkocsival, 
óvatosan elindul a jeges, 
csúszós úton.

Mi pedig további munka- 
sikereket. jó egészséget és 
családjával együtt békés 
életet kívánunk ölyüs elv
társnak.

Engelmann József

l I
egyenlő arányban osztották 
el. Ez természetesen a jobb 
munkát végzők körében elé
gedetlenséget váltott ki.

A pártbizottság és végre
hajtó bizottság ülése az Érc
dúsító Üzemben ismét bebi
zonyította, hogy a párt érzé
kenyen reagál a gazdasági 
élet változásaira, kiemeli a 
követendő jó gazdasági elve
ket és keményen bírálja az 
elkövetett hibákat. Nem elég
szik meg a hibák feltárásá
val, hanem nyomon követi 
azok kiküszöbölését és meg
adja a hibák elhárításának 
lehetséges módját is.

P. J.

A Petőfi 
lakatos 
brigád 

életéből
A szocialista brigádmozga

lom a dolgozók politikai és 
gazdasági munkájának nö
velését, az életszínvonal eme
lését, valamint az általános 
műveltség fejlesztését hiva
tott segíteni. E nemes cé
lokért harcoló mozgalomba 
kapcsolódtunk be m] is I960, 
január 1-vel, s brigádunk •» 
Petőfi Sándor nevet vette 
fel. Üzemünkben ekkor már 
számos jól működő szocialis
ta brigád dolgozott. Kezdet
ben a nehézségek leküzdése 
után, főleg a gazdaságosság
ra, minőségi munkavégzésre 
törekedtünk, Így a brigá
dunknak a mozgalomban kö
zepes eredménnyel sikerült 
megszerezni az oklevelet.

Az 1966-os évben már sok
kal nagyobb eredményeket 
értünk el. Az elmúlt év ta
pasztalatait. pártunk, szak
szervezetünk célkitűzését fi
gyelembe véve számos újítás
sal, ötlettel, szakmai és el
méleti továbbképzéssel, szín
vonalas családi összejövete
lekkel gazdagítottuk a bri
gádmozgalmat.

A munkában is gyorsabb 
fejlődést értünk el, a kisza
bott határidőket tartottuk, 
sőt legtöbb esetben túltelje
sítettük a minőségi követel
ményeket is. Jő munkánkat 
és a brigád kollektívájának 
egybekovácsolódását igazolja, 
hogy 1966-ban a szocialista 
brigádversenyben — 39 szo
cialista brigád közül — az 
első helyet sikerült megsze
reznünk. Ezzel elnyertük a 
szocialista brigád jelvényt és 
az első helyezésért kitűzött 
jutalmat is.

Az 1966-os év már kötele
zett bennünket. 1967-ben az 
elért jó eredményeinket tar
tani kellett a már fokozot
tabb követelmények és a fel
zárkózott versenytársakkal 
szemben.

Az első negyedévben, de a 
későbbiekben Is gazdasági 
munkáink oly szerteágazók 
voltak, hogy a brigádtagok 
sok esetben csak a brigád
értekezleteken és a rendez
vényeken találkoztak egy
mással. Ennek ellenére válla
lásainkat sikerült teljesíteni. 
1967. évben is mindvégig az 
üzemegység legjobb brigád
ját kitüntető vándorzászlót 
birtokunkban tartottuk, s

5 azon vagyunk, hogy a bri- 
i gádversenyböl jó eredmény- 
< nyel kerüljünk ki éves szin- 
; ten Is.

Persze akkor sem kesere
dik el a brigád, s nem veti 
vissza eredményeiben, ha 
nem az első helyen végzünk, 
hiszen a jónak, a tőle jobb
tól nem szégyen e nemes 
versenyben alulmaradni.

Bán Tibor 
Szolgáltató Üzem.

A III-as bányaüzem társadalmi 
és gazdasági vezetői ajándékcso
magokkal kedveskedtek üzemük 
dolgozói 14 éven aluli gyerme
keinek 13 000 forint értékben. A 
nagycsaládosok részére folyósított 
segély összege meghaladta a 33 
ezer forintot.
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Öntöde az új
gazdasági mechanizmusban

Kultúrház helyett csak mozi
r

épül Újmecsekalján
Az új gazdasági mechaniz

musban a MÉV-en belül nem 
mindegy, hogy a bányászati 
és ércfeldolgozási tevékenysé
gek mellett a termelést ki
egészítő üzemek milyen nyere
séggel dolgoznak. Ilyen kiegé
szítő üzem a MÉV-en belül 
az öntöde.

Ahhoz, hogy az öntöde 1968- 
kan kitűzött terveit kellő
képpen lehessen értékelni, fel
tétlenül ismerni kell az eddi
gi fejlődése során elért ered
ményeket. Az első csapolás 
1964. február 4-én volt. Ebben 
az évben kísérleti üzemként 
működött, és profiljába csak 
öntöttvas tartozott. Ez az év 
ráfizetéssel záródott. 1965-ben 
a veszteség megszüntetésére 
tett intézkedések közé tarto
zott — az öntöttvasról acélra 
’aló áttérés, a két műszak be
vezetése (a kapacitás jobb ki
használása végett) és béröntés 
vállalás.

Az 1965-ös intézkedések fi
nomítása, a termelés mennyi
ségének növelése volt jellem
tű az 1966-os évre, amely nye
reség növekedésével is járt 
1967-ben történt a három mű
szakra való átállás, amelyet a 
kapacitás jobb kihasználása, 
az öntvényigények növekedé- 
ae, valamint a nyereség nö
velése tett indokolttá. Ebben 
az évben előreláthatólag a 
várható tiszta nyereség az 
1966-os évhez képest kb. 10 
százalékkal növekedett. Az ed
digi eredményeket elsősorban 
'nűszaki fejlesztéssel értük el 
«z öntöde TMK-jellegének tel
jes felszámolásával, a helyi 
igényeknek megfelelően ké
szült öntödei épület és tech
nológia az új feladatoknak 
megfelelő a módosításával.

1968. január 1-től az önt- 
•ényárak kialakítását az ed
digi gyakorlattól eltérően új 
(5 pontosabb, az öntvények 
felUleti minőségét külső, belső 
bonyolultságát, az öntvények 
szállításával kapcsolatos te
endőket, műbizonylatolását is 
magába foglaló számolási mód 
'esz bevezetve. Ezen túlmenő
en az öntvények alapárai 
mind az ötvözött, mind az öt- 
’özetlen acéloknál megváltoz- 
’A mégpedig az öntvények 
*m41lítói részére kedvezőtle- 
11 csökkentek.

Az öntvények árváltozásai,
’slamint az öntödei techno- 
logiai gyakorlat egyértelműen 

követeli az öntödétől, hogy 
öntvények gyártásánál a 

ernyőiültabb, minőségileg igé-
Jyns és lehetőleg egyedi, vagy 
^ssorozati előállítással készít- 
,efő öntvények gyártását foly- 
♦assa.

Az előzőket figyelembe véve 
öntöde 1968. évi feladatai 

•Őzé tartozik az, hogy gyár
ai profilját az előzőkben le- 
mtak figyelembevételével ala- 
"‘isa ki. Ennek szükségszerű 
^yetkezménye, hogy munka- 
jfiényesebb öntvények előállí- 
“sához nagyobb technológiai 

munkafegyelmet biztosítson. 
A munkaigényesebb öntvények 
^oállítása korszerűbb, köny- 
J'Ven ellenőrizhető és pontos 
mchnológiát kíván, amelynek 
megvalósítása alapja az 1968,
evi jobb munkának.

Az új gazdasági mechaniz
mus nemcsak a vállalattól, ha- 

a vállalaton belül levő 
kíemegységektől szintén meg- 
K°vetelí azt. hogy jobban és 
^zdaságosabban dolgozzanak 
^nt eddig, mert ettől függ 

ott dolgozó emberek jöve- 
'klme. Nemcsak a termelés 
'^nyiségének növelése a cél, 
ahem a gyártott termék mi* 

hűségének javítása is, mert a 
’heSrendelők igényeit egyre 
!°bban kielégítő vállalatok 

űnyre tesznek szert más vál
ótokkal szemben. Nem ha- 
Ógolható el a gyártott ter
hűk önköltségének alakulása 
ó a nagyobb nyereség ér
cében. öntödében az új gaz- 
^ági mechanizmus szellemé- 

történő intézkedések kö- 
a legfontosabb és a leg

jelentősebb az 1968-ban ve
zetésre kerülő precíziós önt
vénygyártás.

A precíziós öntvénygyártás
nál technológiai, rendkívül 
bonyolult feladatot kell az 
öntödének meoldania. A pre
cíziós öntvények mérettűrése 
sokszorosan felülmúlja a ho
mokformába készített öntvé
nyek megengedett mérettűré
seit. Ennek következménye, 
hogy egy teljesen különálló, 
az eredeti öntvénygyártási te
vékenységtől teljesen elkülö
nített műhelyrészt a megfelelő 
berendezésekkel együtt helyez
zünk üzembe. Az eddigi gyárt
mányaink mellett precíziós 
öntési igény is jelentkezett, 
birtokunkban van a precíziós 
öntvény beindításához szüksé
ges megrendelés is.

A gazdaságosság növelése 
céljából 1968-ban új FORA- 
MAT-tipusú formázógépet ál
lít be az öntöde. Az öntvé
nyek minőségének fokozása 
megköveteli azt, hogy jó álla
potba lévő mintákról történ
jék a formázás. A nugyértékű 
minták megóvása céljából 
szükséges, hogy a követelmé
nyeknek megfelelő mintarak
tár legyen a régi helyett.

Az eddigi gyakorlatnak 
megfelelően növelni szeret
nénk az öntvény-exportunkat 
is, amelyre az idáig folytatott 
kísérletek alapján lehetőség 
nyílik. 1968-ban az első ne
gyedévben egy új típusú ko
pásálló hidrociklont kívánunk 
exportra ajánlani a Haldex 
lengyelországi üzemei részére. 
Az exportpiac kiterjesztésére

Köszönet az l-es üzem dolgozóinak
Az 1967-es év legfontosabb 

belpolitikai eseménye az volt, 
hogy népünk nagy lelkese
déssel készült a Nagy Októ
beri Szocialista Forradalom 
50. évefordulójának megün
neplésére. A jubileumi ün
nepségek pedig méltó kife
jezői voltak annak a mély 
barátságnak, mely a magyar 
és szovjet nép között régóta 
fennáll.

- November 4-én bensőséges 
ünnepség keretében, — mely
nek előadója Debiczky István 
elvtárs, a Városi Pártbizottság 
tagja volt — emlékeztek meg 
a nagy évfordulóról. Ezen az 
ünnepségen több mint 70 tár
sadalmi munkás kapott ju
talmat.

Mindezeken túlmenően 
rendkívül fontos eredmény
nek tartjuk, hogy dolgozóink 
nagy számban vettek részt a 
jubileum tiszteletére indított 
munkaversenyben. Nagy részt 
ennek tudható be, hogy si
került a II. negyedévi elma
radásunkból nagy mértékben

Az Ércdúsító üzem Vegyi üzemegységének két kiváló lakatosa munka közben. Balázs 
Adorján és Scherer József kiváló szakmunkával vívtak ki komoly megbecsülést.

lehetőségünk van annál is in
kább, mert az előbb említett 
kísérletek során az átmérő 
380 mm-es hidrociklon futási 
ideje a tatabányai palahányó- 
nál nyert tapasztalatok alap
ján eléri a 450—490 órás fu
tási időtartamot, szemben az 
eddig használt kéregöntésű 
szürke öntvényekkel szemben, 
melynek futási ideje kb. 150 
—180 óra volt.

Ahhoz, hogy 1968-ban ki
tűzött terveinket megvalósí
tani tudjuk az öntöde létszá
mát növelni kell. A férfi és 
női öltöző és fürdőhelyisége
ket (amelyek a jelenlegi lét
számhoz is kicsik) meg kell 
növelni.

Terveink megvalósításához 
az is szükséges, hogy a válla
lat vezetősége a bérezés kér
désében az eddiginél rugal
masabb álláspontra helyezked
jen. Így meg tudjuk valósí
tani, hogy dolgozóink közül, 
aki többet és minőségileg 
jobban dolgozik, többet is ke
ressen, mert ez megfelel az 
új gazdasági mechanizmus 
szellemének, hogy az átlagos
nál hatékonyabb munka na
gyobb anyagi és erkölcsi meg
becsülést kapjon. Dolgozóink 
saját bőrükön tapasztalják az 
új gazdasági mechanizmusnak 
hasznát és életképességét.

A cikkben leírtak egyértel
műen megkövetelik a Szol
gáltató Üzemtől és az öntö
détől azt, hogy munkáját fi
gyelembe véve az öntöde eddi
gi tevékenységét az új fel
adatoknak megfelelően ponto
san, gyorsan és a vevők egy
re növekvő igényeinek kielé
gítését figyelembe véve. vé
gezze. Dr. Vári Lászlóné

behozni. Azon túlmenően, 
hogy dolgozóink szinte kivé
tel nélkül lelkes, odaadó 
munkát végeztek, szeretnék 
néhány kiemelkedő eredményt 
elért szocialista brigádot név- 
szerint is megemlíteni. Ilye
nek: a 9-es, a 27-es. a 3l-es, 
és a 32-es fejtési, illetve vá
gathajtási szocialista brigá
dok. Külön meg kell említeni 
a Zalka Máté szocialista bri
gádot, mely nagy létszámú 
telepítés mellett ért el kiváló 
eredményeket.

Mindezekért az üzemi párt
ós szakszervezeti bizottság, 
KISZ és üzemvezetőség nevé
ben üzemünk valamennyi dol
gozójának ezúton is köszöne
tét mondunk, és egyben kér
jük, hogy 1968-ban, a Magyar 
Kommunista Párt és a 
KIMSZ megalakításának 50. 
évfordulója tiszteletére in. 
dított munkaversenyben ha
sonló odaadással és lelkese
déssel vegyék ki részűket.

Virág József 
P. B.-titkár

A közelmúltban választották 
meg a Ságvári Endre Művelő
dési Ház új ‘ársadalmi veze
tőségét. Ez alkalomból Hor- 
nung Lászlóné a leköszönő 
vezetőség beszámolójában ki
tért a kultúrotthon helyzetére. 
Elmondotta többek között, 
hogy a 22 ezres lakosú város
rész igényét semmiképpen sem 
tudja kielégíteni a jelenlegi 
megoldás, és ideje lenne már 
ha felépíthetnék a követel
ményeknek megfelelő, modern 
kultúrházat.

Nem először vetődött fel 
már ez a kérdés Időről időre 
visszatér és közelről érint min
den újmecsekaljait. Aki ismeri 
a Ságváriban uralkodó viszo
nyokat, az tisztában is van 
azzal, hogy városrészünk mű
velődési otthona nagyon is 
szükségmegoldás, hiszen a lé
tesítmény helye tulajdonkép
pen a munkásszálló konyha- 
és étterem épületszárnyában 
van és a jelenlegi nagyterem 
is eredetileg étteremnek ké
szült.

Az elhangzott kijelentés 
nyomán, valamint a helyzet 
ismeretében fordultunk kér
déssel Kővári Antal elvtárs
hoz, a beruházási ostzály ve
zetőjéhez, a Városi Tanács épí
tési állandó bizottságának. el
nökéhez:

— Lehet-e számítani a kö
zeljövőben a kultúrház fel
építésére?

— Kétségtelenül régóta vita

FOTÓRIPORT HELYETT

Cseng a telefon. A bányá
ból Varga et. a 101-es „No
vember 7” szoc. brigád szál
lítási felvigyázója keres.

— Tessék, Varga elvtársi
— Meg szeretnélek kérni, 

hogyha 3-án este nincs külö
nösebb programod, gyere el a 
vállalat Műszaki Klubjában 
tartandó családi esttel egybe
kötött brigádértekezletünkre 
és készíts néhány felvételt

Mivel különösebb progra
mom nem volt megígértem, 
hogy elmegyek. így kerültem 
a brigád családi esttel egybe
kötött brigádértekezletére, 
amelyen készítettem néhány 
felvételt

Sajnos, valami technikai hi
ba folytán a felvételek nem 
sikerültek. Ezért most képri
port helyett írásban próbálok' 
beszámolni erről a minden 
vonatkozásában jól sikerült 
brigádértekezletről. Egyben ez
úton kérek elnézést a brigád
tól a sikertelen fotózásért.

Szinte hagyományossá vált a 
ma már ötéves szocialista bri

Tanácskozás, közös vacsora, tánc

Til/fiminier fű Kővári Antal elviár ssal
tott probléma az újmecsek- 
aljai kultúrház létesítése, vagy 
nem létesítése —, válaszolta 
Kővári elvtárs. — A vállalati 
programból törölték a Városi 
Tanácsba pedig még nem vet
ték fel. Ez azt jelenti, hogy 
ebben az ötéves tervben Ilyen 
létesítmény nem épül.

— Miért törölték a prog
ramból?

— A pénzhiányt nevezhe* 
tem a legközvetlenebb oknak. 
Sokkal fontosabbnak ítélték 
illetékes fórumokon a lakás- 
építési program gyorsítását és 
ez vitte el a pénzt a kultúr
otthon megvalósítása elől.

— Azt jelenti ez, hogy Uj- 
mecsekalja ilyen létesítmény 
nélkül marad?

— Egyelőre igen. Nem tu
dok róla, hogy a közeljövő 
terveiben — értem ezalatt a 
következő 5 éves tervet is — 
szerepelne az újmecsekaljai 
kultúrház. Megépül viszont a 
mozi. 1968-ban szeretnénk el
kezdeni az építést, és az az 
elgondolásunk, hogy 1970-ben 
át is adjuk rendeltetésének.

— Ez csak mozi lesz. vagy 
a későbbiekben kibővithető-e 
kultúrházzá?

— Csak mozi lesz egyelőre, 
olyan megoldásokkal, hogy ki
sebb kiállításokat is lehessen 
rendezni az előcsarnokban, és 
a nézőtérre vezető folyoósó- 
kon. Hatszáz fő befogadására 
lesz alkalmas a mozi és ez — 
azt hiszem — megfelel az igé

gád életében, hogy minden év 
utolsó hónapjában tartják az 
egész évet értékelő brigádér
tekezletüket családi esttel egy
bekötve. Az elmúlt 5 eszten
dő alatt összekovácsolódott 
törzsgárda mintegy nagy csa
lád, valóban szocialista bri
gáddá fejlődött. Ez a fejlődés 
nemcsak a munkában, hanem 
a magánéletben is kialakult, 
kollektív megmozdulásokban 
is megmutatkozott. Ezen a bri
gádértekezleten —. melyen 
Fessel Tibor üzemvezető elv
társ is megjelent —. a bri
gád éves munkáját értékelő 
beszámolót Varga elvtárs, a 
brigád felvigyázója mondotta 
el.

Éves szinten az elért ered
ményeket, > hiányosságokat az 
elmúlt év eredményeivel ha
sonlította össze. Tavaly a IX. 
pártkongresszus tiszteletére in
dított munkaversenyben I. 
helyezést ért el a brigád. Az 
idei évben I. helyezésre nem 
számítanak — azóta az érté
kelés megtörtént és az elért j 
eredményeik alapján II he
lyezést értek el — mégis úgy 
érzik, hogy elért ereményelk 
alapján nincs okuk szégyen
kezni.

Miért? Azért, mert a tava
lyi minden körülmények kö
zött a szállítási feladatok tel
jesítése ugyan termelési ered
ményekben elsőséget eredmé
nyezett. de munkájukat kap
kodás, idegesség jellemezte. Ez 
a kapkodás, idegeskedés kiha
tással volt a balesetek alaku
lására. Az elmúlt évben 19 
balesettel gyakorisági számuk 
157 volt. ami a szállító bri
gádok közül a legrosszabb.

Az idei év szocialista szer
ződését már úgy kötötték, 
hogy a termelési eredmények 
megszilárdítása mellett balese
teiket minimumra csökkentik. 
E vállalásuknak valóban ele
get is tettek. Ez évben a 60 
főt — esetenként ennél több 
— számláló brigádban eddig 
2 baleset volt, 7, illetve 14 
napos munkaidő-kieséssel.

Munkájukat a szervezettség, 
fegyelem jellemzi. A brigád
ban a munkahelyi beosztások 
állandóak. Ezen csak igen in
dokolt esetben változtatnak. 
Az új dolgozókkal türelemmel, 
baráti, segítő módon foglal
koznak. E„ a brigád ma már 
nem átjáróház, mert az új 
dolgozók szívesen maradnak e 
jó szellemű kollektívában. Ta
lán egy példát erre, hogy mit

nyeknek. Természetesen gon
doltunk arra, hogy a későb
biekben átalakítható legyen 
kultúrházzá Reméljük idővel 
sor kerül erre, de ez termé
szetesen jelentős többletkiadás 
sál jár, mintha egyszerre épül
ne meg a kultúrház.

— Mindez tehát azt jelenti, 
hogy marad a kultúrház elhe
lyezése a jelenlegi körülmé
nyek között?-

— Sajnos ezt.
Jelenleg tehát ez a helyzet. 

A kapott tájékoztatás szerint 
véglegesnek tekinthető. Jó 
volna azonban, ha illetékesek 
mégis módját ejtenék egy más 
megoldásnak. Tagadhatatlan, 

i hogy a mozira szükség van. 
i Már 10 évvel ezelőtt is szük- 
í ség volt rá. de nagy szükség 
volna a kultúrházra is. Per
sze nemcsak Ujmecsekaljának, 
hanem Pécs városának is. 
Szükség lenne egy olyanra, 
mint például a szombathelyi 
kultúrpalota. Elbírná ez az 
állandóan fejlődő város. ÉS 
miért ne lehetne ez éppen Ut- 
mecsekalján, ahol a helye is 
megvan, és az építkezés is be
indul hamarosan. És különben 
is ideje volna végre- méltó 
otthont adni a népművelésnek, 
a kultúrának Űjmecsekalján 
is. Ezt ajánljuk az illetékesek 
figyelmébe, mielőtt a legvégső 
döntést kimondják ebben a 
kérdésben.

Hársfai István

jelent a jó közszellem: Benko- 
vics László pár hónapot töl
tött a brigádban, közben tény
leges katonai szolgálatra hív
ták be. A bevonult újonc le
velet irt a brigádnak, mely*- 
ben a következők olvashatók! 
„A brigádban eltöltött idő 
szép emlékeket hagyott ben
nem, melyek katonaéletemben 
sokszor eszembe jutnak és sze
retettel gondolok a brigádban 
töltött időre.” Kell-e ennél na
gyobb elismerés egy kollektí
váról, mint ezen egyszerű, 
volt brigádtag pár sora, mcly- 
lyel a brigádban töltött rövid 
időre gondol vissza!? Azt hi
szem nem.

A beszámolót a brigádtagok 
jutalmazása követte. Nem hol
mi nagy jutalmazásokról volt 
szó. mert arra a brigádnak 
anyagi lehetőségei nincsenek. 
Az évenként megrendezendő 
közös kirándulások — idén 
Fonyód —. színház- vagy mo
zilátogatások. családi estek és 
jutalmazások anyagi fedezetét 
az üzemtől kapott jutalmak és 
a brigádtagok havi 10 forintos 
önkéntes adománya képezi.

Nem nagy dolgok ezek. mé
gis munkája elismerését, meg
becsülését érzi. aki kapja.

Különösen a családtagok, 
feleségek jelenlétében átnyúj
tott jutalmak hagytak mara
dandó emléket. Nemcsak a 
dolgozókban, hanem □ család
tagban, feleségben is.

Ez az értekezlet a végzett 
munka reális értékelésével, a 
meglévő hibák feltárásával 
megszabta a következő év fel
adatait is. Tovább fejleszteni, 
szilárdítani a jót, okulni az 
előfordult hibákon és kiküszö
bölni azokat.

Ha a Nagy Októberi Szo
cialista Forradalom 50 évfor
dulójára indított munkuver- 
senyben a brigád nem is éri 
el I. helyezést, eredményes 
és jó munkát végzett, ami 
elismerést érdemel.

A hivatalos rész befejezése 
után került sor a közös va
csorára. majd szórakozásra. A 
kitűnő zene csakhamar tánc
ra perdítelte a résztvevőket és 
a késő éjszakába nyúló jó 
hangulatban ért véget ez a 
minden vonatkozásban jól si
került családi est.

Én a magam nevében sike
rekben és eredményekben 
gazdag boldog új esztendőt kí
vánok a „November 7‘* szoc. 
brigád minden tagjának és 
kedves családjának.

Györkös József
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Ismerjük tncj munkájukat L Vándormadarak Fő feladat
A hidrogeológiai Így hívjuk társadalmunk

kutatócsoport tevékenysége
Vízgazdálkodás, fémkutatás, bányavíz 

elleni védekezés
A Kutató-Mélyfúró Üzem 

kebelében számos kutatócso
port működik, amelyek kuta
tási területei rendkívül szer
teágazóak.

Két csoporton belül, egy-egy 
részleg működik, amelyeknek 
feladata egyrészt a lelőhely 
területének, másrészt az 
egész országnak az uránérc
kutatást és a bányászatot 
érintő hidrogeológiai problé
mák vizsgálata és tisztázása. 
A megoldandó kérdések há
rom nagy csoportba sorolha
tók.

I Vízgazdálkodás. A mo-
-*-• dern nagyipar kialakí

tásával egyre nagyobb je
lentőségűvé vált az a tény, 
hogy egyrészt a különböző 
iparágak vízigénye igen nagy, 
másrészt az ipar által fel
használt víz szennyezett for
mában visszajut a térmésze- 
tes víz-körforgalomba. A bá
nyászat a legnagyobb vízigé
nyű iparágak közé tartozik. 
Baranya megyei, illetve pécsi 
viszonylatban ez óriási jelen
tőségű, hiszen közismert, hogy 
a Mecsek rendkívül vízsze
gény, és milyen óriási nehéz
ségek áthidalásával sikerült 
Pécsett a „vízkérdést” meg
oldani.

O Urán- és egyéb szines- 
fém. kutatás. A termé

szet-, és a műszaki tudomá
nyok fejlődése az utóbbi év
tizedekben óriási léptekkel 
haladt előre. Az újonnan meg 
ismert törvényszerűségek és 
az egyre pontosabbá váló mé
rési módszerek a hidrogeoló- 
giában is éreztették hatásu
kat

Lehetővé vált a felszín 
alatti vizek nyomelemtartal
mának rendkívül pontos meg 
határozása. Ilyen módon te
hát lehetővé válik a rendkí
vül nagy költségeket igénylő 
mélyfúrások helyett a kuta
tásra érdemes helyek kijelö
lése.

*> Bányavíz elleni védeke-
*-*• zés. Magyarország szá

mos bányaüzemében, különö
sen a szén- és bauxitbányák
ban óriási problémát jelent 
az emberi életet és az anyagi 
értékeket veszélyeztető karszt
víz elleni védekezés. Mint 
már említettük, ilyen szem
pontból a MÉV előnyös hely
zetben van, mégis a vízbetö
rést mint lehetőséget nem 
zárhatjuk ki megfigyeléseink 
köréből. Közismert példa a 
IV-es bányaüzem szállítóak
nájának mélyítése, amely so
rán a felső szakaszon, igen 
jelentős, a termelést megne
hezítő vízbetörések voltak.

A hidrogeológiai részlegre 
háruló munkák két munka- 
területen folynak. 1. Külszí
nen, illetve mélyfúrásokban, 
2. Bányaüzemekben.

A külszínen végzett hidro
geológiai munka egyik fon
tos területe a fentebb már 
említett urán- és színesfém
kutatás. A különböző vállala
tok által lemélyített fúrások, 
ásott kutak, források és fel
színi vízfolyások vizeinek gon 
dós mintázásával és vizsgá
latával jól körülhatárolhatok 
a további kutatásra érdemes, 
perspektivikus területek. E 
módszer költségigénye lénye
gesen alacsonyabb az egyéb 
előzetes kutatási módszerek
nél, sőt egyes esetekben egye
dül ez használható csak. Üze
münk egyik hidrogeológiai 
részlege ezt a munkát az 
ország egész területén végzi.

A víz minőségén kívül azon 
ban igen nagy szerepe van 
az elfolyó víz mennyiségé
nek is. Közismert, hogy Pécs 
ivóvíz ellátása állandóan ne
hézségekkel jár. Célszerű te
hát, hogy bányaüzemeink. • és 
az ÉDÜ, ahol csak lehet, a 
tortyogói területről származó 
ivóvíz helyett a bányákból ki
emelt és más felszíni szennye
zett vizet használjanak ipari 
vízként Az ilyen víz felhasz
nálása vállalatunk számára 
anyagilag is igen kedvező. Mi 
vei azonban üzemeink pontos 
és előre meghatározott terv 
szerint dolgoznak, ismernünk 
kell az ipari célokra felhasz
nálható víz mennyiségét 
Adott esetben pedig javasla
tot kell tennünk pl. egy kül
színi víztározó létesítésére. 
Ehhez a vízfolyások és a bá
nyákból kiemelt víz mennyi
ségének állandó sorozatos mé
rése. szükséges.

Nem. említettük még a 
mélyfúrások hidrogeológiai 
vizsgálatát. Ez a hosszadal
mas munka két dologra ad 
igen fontos választ. Egyrészt 
a felszín alatti víz mennyisé
gét, elhelyezkedését, mozgását 
stb. állapíthatjuk meg, ame
lyek ismeretében a létesí
tendő bányaüzemek várható 
vízhozama meghatározható, 
így tehát pl. a szivattyútele
pek tervezéséhez elengedhe
tetlen adatok szolgáltathatók. 
Másrészt egyes fúrások vize 
ipari, vagy ivóvíz céljaira fel- 
használhatók, de természete
sen a költséges beruházások 
(szivattyú, csővezeték stb.) 
előtt ismernünk kell azt, 
hogy mennyi és milyen minő
ségű vizet várhatunk a fúrás
tól.

Koch László.
A következő számban is

mertetjük a hidrogeológiai ku 
tatás bányaüzembeli módsze
reit.

Mikor tudomásomra jutott, hogy nekem kell rövid tudó
sításban beszámolni KISZ-bizottságunk egyik kiértékelési 
összejöveteléről, kicsit bosszankodtam, ugyanis rövid sajtó
beli pályafutásom alatt már volt szerencsém ehhez hasonló 
értekezletekről tudósítani a nagyérdemű olvasóközönséget, és 
mindig arra a meggyőződésre jutottam, hogy egyik unalma
sabb, mint a másik. Már kezdtem arra gondolni, bogy eme 
értekezletek résztvesznek abban a szivuntató mozgalomban, 
amelyet úgy hívnak, „legyen ma unalmasabb, mint tegnap 
cs holnap unalmasabb, mint ma.” Szóval pestiesen szólva 
„fáztam” tőle. Kár volt.

A meghirdetett időben pontosan a föhivatali épületünk 
egyik szobájában megkezdte értékelő gyűlését tizenegy dühös 
ember. Hogy dühösnek kell majd őket neveznem, az érte
kezlet elején nem sejtettem volna. Szépen csendben kezdő
dött az egész, mint ahogy azt vártam. De nem sokáig tartott 
a csend és a nyugalom világa. A hangulati görbe egyre 
emelkedett. Ezt onnan vettem észre, hogy a KlSZ-bizott- 
ságunk egyik prominens egyéne még ugyan lassú, de annál 
forróbb mozdulatokkal kezdte harapdálni az egyik bambis
üveg nyakát. Nem sokkal később Dékány Brandy félre nem 
érthető mozdulatokkal adta tudtára az értekezlet résztvevői
nek, hogy egyik munkatárs a rábízott kollektívával mit tel
jesített a vállallak helyett. De ez csak a kezdet volt. Alig 
telt cl fél óra, márts olyan légkör teremtődött a kis helyi
ségben, hogy ahhoz képest a San Siro-stodion a világkupa 
döntőjén egy mélyhűtött kamraként húzhatná mag magát.

A szerénységéről közismert Kabók K. János indulatait 
nem fékezve, olyan kifejezéseket vágott Bunda Dezső fejé
hez, hogy annál súlyosabb már csak az a márvány tinta
tarló volt, amivel a végén pontot tett az említett munkatárs
nak szánt mondanivalóra és Bunda sporttárs jólfésült kopo
nyájára. A hosszú asztal végén egy egész kis KISZ-csoport 
vitatta a témái. De mi az, hogy vitatta! Már pontosan nem 
tudnám megmondani, kik voltak az említett felek, mert »k-

- aton tagjait, akik az év
szakok változásaitól függetle
nül vándorolnák egyik mun
kaadótól a másikig. Munka- 
könyvük kis eltéréssel meg
egyezik a magyarországi ipari 
és mezőgazdasági munkáltatók 
címjegyzékével. Túlnyomó 
részben nekik köszönhető a 
munkaerővándorlás összes ká
ros következménye.

A vándorlás okai különfélék. 
Fn itt a vándorlók egyik 
elósdi csoportjára szeretném a 
figyelmet felhívni. Ezek fel
vételkor — kihasználva a vál
lalat munkaerő-helyzetét. — 
elmondják, hogy: árva szülők 
gyermekei, intézetben nevel
kedtek, nem ismerik a csalá
di otthon melegét, rossz tár
saságba keveredtek, szeretné
nek új életet kezdeni stb. Fel
veszik őket és elkezdődik az 
új élet. Egyesek néhány he
tet még dolgoznak is és az 
első előleg után odább áll
nak, miközben egy és más 
hozzájuk ragad az üzemi öl
tözőből, vagy a szállóból. 
Vannak, akik az első éjsza
kán összecsomagolják szoba
társaik holmijait és cím nél
kül távoznak. Többségüket el
éri az igazságszolgáltatás keze 
és ...

Es az okozott kár növeli az 
amúgy is tekintélyes tartozá
sukat. Ugyanis ezek az embe
rek már úgy jönnek ide, 
hogy nagyon hosszú ideig kel
lene becsületesen dolgozniuk, 
ahhoz, hogy a Mii. lapjukon 
jelzett tartozásukat kiegyen
lítsék.

Az egyik bűncselekmény 
kapcsán a napokban négy

vándormadár Alii. lapja került 
a kezembe. Nagyjából hason
lóak. íme T. M. Mii. lapjá
nak tartozik oldala: 1360 fo
rint gyermektartás, 8016 forint 
bátralék, 575 forint Közi. Ep> 
Jav. Vállalat, 2818 forint Vár
palotai Széntröszt. 3250 forint 
bírósági vb. 400 forint Mis
kolc, 747 forint Oroszlányi 
Szénbánya Vállalat, 41 forint 
bírósági vh., 1820 forint OTP, 
765,30 MEV, belépéskor kelet
kezett még 550 forint üzemi 
tartozás és 360 forint az el
lopott és a bizományiban ér
tékesített pokrócok ára. Ez 
összesen 20.732,30 forint. Ha
sonló tartozások szerepelnek 
M. J., V. L. és Sz. M. Mik 
lapjain Is.

Én azzal egyetértek, bogy 
minden embernek joga van 
a munkához, azzal is, hogy 
senkinek nincs a homlokára 
írva a szándéka és hajlama. 
Nem értek viszont egyet az
zal, hogy az ilyen emberek
nek lehetőséget adunk újabb 
bűncselekmények elkövetésére 
akkor, amikor a munkakönyv 
és a Mil. lap a legtöbb eset
ben hú képet ad előző éle
tükről.

A négy eset kirívó, de nem 
egyedülálló. Amennyire társa
dalmi érdek, hogy mindan em
ber számára munkalehetősé
get biztosítsunk, legalább any- 
nyira érdeke a közösségnek 
az is, hogy az ilyen elemek 
alkalmazását - feltétélekhez 
kössük. Olyan feltételekhez, 
amelyek kizárják további 
élősködésüket.

SZLOBODA PÁL

Csuklós a divat!
Kétséget kizáróan 

divatos jármű lett 
a csuklós autóbusz. 
E szenzációs újdon 
ságnak a többi 
üzem dolgozói, ha 
nem is örvendez
hetnek. az Érdúsító 
Üzemben hihetet
len lelkesedést vál
tott ki. üzembeállí
tásuk.

Az örömnek több 
oka van és többfé
leképpen fejezi ki 

I örömét az utazókö- 
1 zönség.
| Például: felsikolt. 
' Akkor ugyanis, ami 
kor a 137 fő férő
helyes busz 160 sze 
méljl szállít, s a 
nagyérdemű utazó- 
közönség egyik fele 
a másik fele lábán 
topog. De feltehet
jük úgy is a kér
dést, , ki az, aki 
nem szeret „korsze
rű járművön” bu
szozni? Sőt. ki az 
az ember, aki nem 
szeret hosszan bu
szozni? Lehet, hogy 
van ilyen, de az
Ércdúsító Üzemben 
bizonyára nincs — 
mert azon kívül, 
hogy mindenki re
peső örömteli szív
vel száll fel a csuk 
lósra, még az is 
dagasztja a keble
ket, hogy 10 perc

cel tovább utazhat
nak kifelé is, be
felé is a korábbi 
korszerűtlen jármű 
hoz képest.

Ha valakinek 
ezek után is két
sége volna e közle
kedési forma kor
szerűségét illetően, 
akkor abba is 
hagyhatja. hiszen 
az Autóközlekedési 
Vállalat az Ércdú
sító Üzem Szak- 
szervezeti Bizottsá
gának kifogásoló 
levelére válaszolva 
fehéren-feketén be
bizonyította. hogy 
igenis korszerű. 
Hivatkozott a vi
lág minden tájá
nak közlekedésére, 
sőt még arra is, 
hogy Ujmecsekalja- 
Fehérhegy viszony
latában is ilyen 
autóbuszok közle
kednek. S ha bár
kinek is kétsége 
volna afelől, hogy 
az Ércdúsító Üzem 
nek mennyi köze 
van Pécs városá
hoz. az ugyancsak 
az Autóközlekedési 
Vállalat leveléből 
értesülhet arról, 
hogy előváros va
gyunk. Igen, ez 
nem vicc. Az Érc
dúsító Üzem Pécs 
elővárosa!

A csuklós autó
buszok „elővárosi” 
forgalomba állítá
sát gazdasági okok 
indokolták. Olvas
hattuk még a le
vélben. Ez helyes. 
De ha ez helyes, 
akkor miért a Köz
lekedési Vállalat 
élvezi az ebből be
folyt hasznot és 
miért nem a mi 
vállalatunk? Ugyan 
is az AKÖV érvei 
csak felénk olyan 
meggyőzőek, saját 
berkeiben továbbra 
is városon kívüli 
árat számítanak. 
Márpedig ha az 
Ércdúsító Üzem elő 
város és elővárosi 
forgalomban alkal
mazható a csuklós 
autóbusz, akkor a 
városi tarifarend
szer alkalmazása 
lenne indokolt. S 
ha az Autóköz
lekedési Vállalat 
igyekszik is saját
malmára hajtani a 
vizet, a mi jóindu
latú vállalatvezeté
sünk miért nem kí
sérli meg ugyanezt, 
mondjuk úgy, hogy 
50 forintos bérle
tekkel lehessen 
utazni csuklós autó 
buszokon?!

Egy ..elővárosi” 
dolgozó.

Értekezlet

az egészség megóvása
Beszélgetés az Ércdúsító Üzem 

sze tőzteteséröl
Ha vállalatunknál a szel

lőztetésről beszélnek, általá
ban mindenki elsősorban a 
bányák szellőztetésére gon
dol és nagyon sokan nem 
is tudják talán, hogy az 
Ércdúsító Üzemben is ko
moly szellőztetési tevékeny
ség folyik.

Az üzemben a biztonság- 
technikán belül 11 fős cso
port gondjára bízták ezt a 
rendkívül felelősségteljes 
munkát. A csoport vezető
je, az üzem szellőztetési 
megbízottja, Schaub Róbert 
elvtárs, aki tevékeny szor
galommal látja el feladatát.

Amikor csoportjuk mun
kájával kapcsolatos kérdé
seket felteszem, látom siet
ne. meg is kérdezem hát:

— Remélem van néhány 
perced, hogy a szellőz
tetésről beszélj nekünk?
— De csak néhány per

cem, mert embereim az 
északi rendszerben várnak, 
ahol a fémkürtőket most 
cseréljük ki poliészterrel.

— Jobb lesz a műanyag?
— Igen — lényegesen 

jobb. mert a savgőzös le
vegő, melyet az északi rend
szerből elszívnak, a fémki- 
vezetöket rendkívül gyorsan 
tönkreteszi, s a poliészter re
mélhetőleg — idegenből 
szerzett tapasztalatok alap
ján — többszörös élettarta
mot biztosít a fémmel szem
ben. Máskülönben a decem
ber 31-ig végrehajtandó in
tézkedési terv. ezt a mun
kát elő is írja.

— Először kellett volna 
megkérdeznem, hogy mi 

a célja az Ércdúsító üzem
szellőztetésének?
— A feltett kérdésre egy 

mondattal válaszolni nem 
lehet — mondja Schaub Ró
bert —, mert összetett és 
üzemegységenként különbö
ző célja van a szellőztetés
nek. Az Ércelőkészítő üzem
egységnél a válogatásnál és 
törésnél keletkező érc porát 
kell elszívni. A nyugati 
üzemrészben a koncentrátu- 
mot tartalmazó levegőelszí
váson kívül a káros savgő
zök üzemrészekből való eb

távolítása a fö feladat. T« 
mészetesen az egészségűi 
ártalom függvényében 
nyugati üzemrész szellőzteti 
se összetettebb, mivel az £ 
távozó levegőt speciális sí 
röberendezésen kereszti 
cirkuláltatjuk, hogy a ss 
hadba való kijutás előtt 
káros anyagokat leköss! 
Ezen kívül még alkalrfl 
zunk egyszerű szellőzők' 
is, melyek az északi r«« 
szerből a savgőzök eltávol 
tását szolgálják.

— Van-c megoldat!’ 
probléma a üzem síeli"1 
tetősét illetően?
— Sajnos van. Az Érce!*

készítő üzemegység „D” ép* 
létének szellőztetése & 
nem kielégítő. Az ez évW 
végzett mérések azt bizony 
ják — különösen a noveí 
bér havi adatok alapján ' 
hogy sürgősen be kell áí 
tanunk egy nagy teljesítt* 
nyű ventillátort. Ennek 1,1 
szerzése rendkívül sürgős 1 
most ezúton is kérem 
Beruházási Osztály mess? 
menő támogatását.

— Milyen feladatai ▼*’ 
nak még a szellőzteti 
csoportnak?
— Csoportunkból 4 fő, 

berendezések TMK műnk® 
val foglalkozik. Ezen Id'' 
állandó kapcsolatot tartó' 
dr. Nagy Ferenc elvtárs* 
kai, akik a pormérések . 
ján adatokat szolgáltatni 
melyek a szellőztetés f# 
tékát hivatottak ellenőr# 
Havonta többszáz ilyen F 
rést végeznek, állandó f* 
rési helyeken. Ezeket a n* 
réseket a szellőztetési # 
port külön kiértékeli 1 
szükség esetén az intéz*1 
dést megteszi.

Munkánkhoz szorosanjt 
zá tartozó téma az üzei# 
szék porlecsapása. A ko# 
ban alkalmazott gőz-#' 
porlecsapásról áttértünk 
vizes porlecsapásra, mé
nek rendkívül nagy jelelj 
sége vaj) a levegő meg# 
titásában — fejezte be # 
koztatását Schaub Ró# 
elvtárs.

P. *

Hírek az Ércdúsító Üzemből
— Az Ércdúsító .Özem ércelő- 

készltö üzemegysége éves tervét 
november 26-án teljesítette, mely
ben nagy része volt a Jubileumi 
munkaversenyben és az azt kö
vető időben kifejtett lendületes 
munkavégzésnek is. ,

*
— A gyantaregeneráld rendszer 

nagyfokú stabilizálását szolgálja az 
ötletes automatikai hálózat, me
lyet az üzem müszerkarbantartó 
csoportja épített ki,

*
— Az őrlő üzemrészben új tí

pusú ciklonkísérletek folytán a 
feltárási és őrlési kapacitás fo
kozását érik cl azáltal, hogy a 
zagy fajsúlyát emelni tudják.

korra az aránylag biztonságot nyújtó iratszekrényből voltak • 
kénytelen odafigyelni. Arra viszont határozottan emlékezem, I 
hogy Kimkitszim János a futónövényeket, majd pár pillanat I 
múlva a futószőnyeget kezdte marcangolni. Dékány Brandy I 
munkatárs hiába hangoztatta, hogy úgyis azok kerülnek az 
első helyre, akik . a versenyben a legkiválóbbak voltak, nem 
akarták elhinni, mondván, volt már példa életünk számos 
területén, hogy a győztes a rosszabb lett. Ezt a kijelentést 
azzal támasztották alá, hogy sebtében apró ficnikre szedték 
szét a tárgyalás egyik résztvevőjét és gyomrából előhúzták 
azt a friss Népsportot, amelyet pár perccel előtte az emlí
tett partner a vita hevében csak úgy, viz és ostya nélkül 
nyelt le. A sajtótermékből pedig azonnal leolvashatták, hogy 
Dél-Amerikában portyázó focistáink sokkal rosszabb csapa
toktól kaptak ki. Azt hittem, ennél már nem találhatnak 
meggyőzőbb érvet. Sajnos, tévedtem. Találtak. A Mohácsi 
Bútorgyár egyik masszívnak vélt — íróasztalában. Ez sem 
volt azért elég erős, mert a becsapódás pillanatában telje
sen szétesett. »

A vitatkozókat még az a zavaró körülmény sem be
folyásolta igazuk védelmében, hogy az értekezlet egyik 
résztvevőjének a családja is megjelent — igaz, csak az épü
let előtt. A feleség és a gyermek zokogva kérlelte Apukát 
— természetesen csak ablakon keresztül —, hogy fejezzék 
már be, mert szerintük ez a vita már súrolja a parlamentá- 
lis formák megsértésének határát. Az értekezlet résztvevői 
ügyet sem vetettek rájuk. Az igazsághoz ugyan hozzátar
tozik, hogy a kultúrügyekkcl foglalkozó műtörténész és lé
lekbúvár Steizinge.r Károly megpróbálta a hangulatot azzal 
tompítani, hogy baritonján egyáltalán nem tompítva kezdte 
énekelni a „Hé de minek tvrbékoltok, búgó vadgalanőbok’

—. Az Ércdúsító Üzem párt#
vezetet az elmúlt napokban 
nepélyes taggyűlésen kiadtál, 
párttagok részére az új, li O 
szóló tagkönyveket. A megi# 
párttagok közül 80-an emlékl*J 
és sokan könyvjutalmat
az elmúlt Időszakban 
párt-tevékenységükért.

— 1357. év végéig az Ered# 
Üzemben 1$ millió, forint ét# 
állóeszközt tártak fel selejtez# 

Illetve tnkurrenclaként. Ez j 
amortizációs költségek csökK# 
se terén a későbbiekben, 
szinten mintegy másfélmillió 
rintos megtakarítást jelent.

című kocsmai oratóriumot. De fáradozása abszolút hiábav^ 
nak bizonyult. j

A későbbikben nagyon tetszett nekem és ötletesnek 
találtam annak a vezetőnek a javaslatát, aki azt tanácsod 
hogy számolják ki úgy a győztest,. mint gyermekkorunk"1 
a hunyó szerepét, hogy teszem azt „Ec-pec-kimehecc”. t 

Sajnos ez csak olaj volt a tűzre. Többen ugyanis f# 
már azt vitatták, hogy nem lenne-e helyesebb az „Egyedi?
begyedem tenger tánc" rigmus. Sőt volt olyan is, aki
tárózottan állította, hogy az „an-tan-té-musz” sokkal 
mutatóbb és nem olyan öncélú gagyogás. Hogy mi led 
vége, kik lettek az elsők, azt sajnos nem tudhattam # 
mert a vita olyan hevessé és . szenvedélyessé vált, h°>. 
kénytelen voltam az iratszekrény ajtaját magamra húzni . 
így csak a tompa, időnként éles dobbanásokból és C4'aÚflT\ 
sokból következtethettem arra, hogy a vita a befejezés 
diumához közeledik. Ugyanis szerény számításom szerint , 
berendezési tárgyaknak rég el kellett fogyni a helyiség? 
(természetesen az ablakon keresztül). Megállapításomat 
a megfigyelésemre alapoztam, hogy akkor, amikor még, 
külszínről figyelhettem őket, láttam, hagy egy-egy eret 
irányzott súlyos érv elől a megcélzottak a sakkban hasz
latos lólépéssel tértek ki és akkor az érv sisteregve'^ 
tyülve hagyta ei a rendeltetési helyét, az I; emelet 1°°’. 
szobái. A taxiállomásnál várakozók legnagyobb megdöbbe1' 
sere a tárgyak a bányász-szobor előtti parkban kötöttekbelenyugodva új állomáshelyükbe. Számomra ts elég megftf
hatatlan módon ért véget életem eddigi legizgalmasabb ti 
sitása. , |

Először forogni kezdett velem a vasalkotmány, majd
másodperc töredéke alatt úgy éreztem magam, ahogV tíi
űrhajósok érezhetik magukat, amikor az úrhajó a
kozmikus sebességgel nekilendül a kijelölt pályának.
a különbséggel, hogy fogalmam nem volt arról, kinek 
hol tegyek jelentést, ha majd vegetér nagyszerű küldetés

(Bodnár)
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Kényelmes tárgyalóhelyiségeket kapnak a bányaüzemek. 
(A „ceh”-et állja a szakszervezet.)

Nálunk ilyen Főnökök nem léteznek

I

Elkészült vállalatunk legújabb központjának makettje. 
Hogy az építkezés mikor kezdődik, egyelőre nem biztos. A 12. AKÍÍV pénzt és fáradságot nem kímélve új közle

kedési eszközzel lepi meg azokat az ÉDtl-doIgo-'.kat, akik
nek nem tetszik a csuklós-buszokkal való közlekedés. 

(Sámson-nevű dolgozók előnyben!)

ünnepélyes külsőségek között átvette hivatali beosztását 
és kávéfőzőgépét vállalatunk egyik ú’ munkává.sa. (Családi 
állapota és lakása — tekintettel :• ilzalmi beosztásúra — 

egyelőre titok.)

l*6S-ban az olimpia évének jegyében sportszerű keretek
között döntenek a vitás munkaügyi vitákban. üzemi értekezleteinket 1968- tótFő a nyugt! Sajtónk hivatása magaslatán fadósftja

munk%25c3%25a1v%25c3%25a1.sa
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Az MIS II. kongresszusán Pályázati felhívás
Bseembaf 12—13-án ült Össze 

ax MTS n. kongresszusa azzal a 
. céllal, hogy megtárgyalja a test
nevelés és sport helyzetét, fejlő
dését és fogyatékosságait hazánk
ban. A kongresszus Jelszava: Szé
lesebb alapokon, magasabb szín
vonalon a testnevelés és sport 
fejlesztéséért! Ez a Jelszó kíván
ta érzékeltetni, hogy az I. kong
resszus alapgondolatát magáévá 
tette, amely a széleskörű társa
dalmi összefogást hirdette meg
testnevelés és .port íejlesztésé-! ^gfMew'WészüVésseh “a "sport- 
ért. A kongresszus Jelentőseget 1 - K
emelte az, hogy megjelentek
Biszku Béla elvtárs,v a Központi 
Bizottság titkára, Czlnege Lajos 
honvédelmi miniszter, valamint a 
különböző társadalmi és állami 
szervek képviseletében fontos 
személyiségek.

Az elmúlt négy éves tevé
kenységről Egri Gyula, az MTS 
elnöke számolt be. Ennek során 
köszönetét mondott a pártnak, az 
állami és társadalmi szerveknek, 
valamennyi társadalmi munkás
nak, a testnevelési és sportmoz
galom támogatásáért, amellyel 
nagyban hozzájárultak a fejlődés
hez. Egri elvtárs kiemelte, hogy 
a testnevelési és sportmozgalom 
előtt álló feladatokat csak széles
körű társadalmi összefogással le
het megoldani.

A beszámolóban, a hozzászólá
sok során központi helyet kapott 
az iskolai testnevelés és sport. A 

. beszámoló, de különösen dr. 
Kálmánchey Zoltán, a Pécsi Ta
nárképző Főiskola igazgatóhelyet
tese hozzászólásában vázolta igen 
élesen azt, hogy hazánkban az 
elmúlt négy év alatt köze] sem 
foglalkoztunk az iskolai testneve
léssel és sporttal fontosságának 
megfelelően. Ezért a Művelődés
ügyi Minisztérium és az MTS 
egyformán hibáztatható. A nja- 
gyar sport utánpótlásának bázi
sává kell fejleszteni az iskolai 
testnevelést és sportot, s mindent 
meg keli tenni annak érdekében, 
hogy elfoglalja helyét az iskolai 
életben, de a sport terén is. Je
lentős helyét kapott természete
sen a beszámolóban az élsport

Labdarúgóink 1967. évi 
szereplése 
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Az 1968-os bajnoki évben csa

patunk helyezése alapján bejutott 
az NB II-bc. Sportkörünk vi
szonylag rövid fennállása óta ez 
Igen dicsérete. teljesítménynek 
számított, és nagy örömöt oko
zott a szurkoló tábornak. E szép 
eredmény elérése után az újabb 
célkitűzés Is megszületett: rangos 
helyet kell elfoglalni az NB Il-es 
bajnokság táblázatán. Ezzel egy- 
idoben megkezdődött a csapat já
tékos-állományának megerősítése, 
piely a vezetők nem kis fárad
ságába kerül. A sportkör és a 
szakosztály vezetői Igényelték és 
meg 1. kapták pártbizottságunk 
és gazdasági vezetésünk segítsé
gét Az alapozó edzések megtar
tása, valamint a formába hozás 
jó körülmények között zajlott le.

Azóta eltelt egy kerek év, 
amikor megkerestük Bujtor Béla 
sporttársat, hogy nyilatkozzon a 
szakosztály 1967. évi munkájáról.

„A labdarúgó szakosztály sport
körünk életében Igen komoly sze
repet játszik, éppen ezért válla
latunk dolgozói nagyobb figyel
met szentelnek a szakosztály tag
jainak és az általuk elért ered
ményekre. Sajnos az 1967-es év 
szamunkra nem jelentett valami 
nagy dicsőséget, de ennél a meg
állapításnál feltétlen figyelembe 
kell venni a csapat körülmé
nyeit ts. Gondolom, kevesen tud
ják azt, hogy csapatunknak egy
általán nincs pályája és így arra 
kényszerült egész évben, hogy 
délutánonként különböző pályá
kon 1—2 órás edzéssel készüljön 
a mérkőzésekre. A szakosztály 
vezetősége Igen komoly nehézsé
gekkel küzdött az évközi fel
készülés során. Ennek eredménye 
az lett, hogy a hiányos felkészü
lés labdarúgóinkban több alkalom 
mai idegeskedést, fegyelmezetlen
séget váltott ki. ami a kiállítás, 
eltiltás sorsára juttatott néhány 
játékost. A csapatnak több állan
dó Jáékosa a sérültek listájára 
került. A fegyelem biztosítására a 
körülmény nem volt mindig meg
felelő. A szakosztály vezetősége 
4—3 alkalommal kényszerült a fe
gyelmezés eszközéhez nyúlni, ez 
azt jelentette, hogy több esetben 
nem a legjobb összeállításban 
játszott csapatunk.

Bizonyos fokú törésnek számí
tott az Is. hogy edzőnk, Dara 
János sporttárs év közben több 
hónapon át betegeskedett. Sze
rencsénkre Krlvanek Vilmos 
sporttáysunk jó helyettesnek bi
zonyult, Meg kell említenem, 
hogy e néhány problémánk aka
dályozta a csapat szerkezetének 
kiépítését is. Nem volt meg az 
összhang a csapatrészek között. 
Akikre a csapat számított, azok 
az év során hosszú ideig a sérül
tek listáján szerepeltek. Szeren
csénkre a tavaszi hullámzó, gyen
gébb teljesítmény után az őszi 
évad eredményesebb volt és csa
patunk végülls a 11. helyen vég
zett. A csapat legtöbbet szere
pelt játékosai: Doszpod. Zelnik, 
Sirass, Gyürke. Péhl. Bendes, 
Farkas, Decsi, Szabó. Fekete. Bo- 
rovácz. Klsutzki. Szabó Gy.. Pé
csi. Kakuszl. Kovács L.

A Szakosztály vezetőségének a 
jövőben igen komolyan le kell 
szűrni a tanulságot, mert ez a 
gyenge .zereplé. inégegyszer nem 
fordulhat elő. A csapatnak köte
lezettsége van vállalatunkkal és 
szurkoló táborával szemben. Visz- 
sza kell nyernie a szurkolók tel
jes bizalmát. bizonyítani kell. 
hogy megérdemlik azt sz anyagi 
támogatást, melyben részesülnek. 
Vezetőségünknek pedig ki kell 
besználnl a csapat erősítése ér

jelenlegi helyzete és fejlesztésé
nek szükségszerűsége. A beszá
moló kimondja, hogy a nemzet
közi színvonallal lépést kell tar
tani, sőt ahol lehet, ott meg kell 
előzni. Hagyományaink kötelez
nek bennünket! Erőfeszítéseinket 
természetesen az olimpiai sport
ágakban kell fokozni, mert a 
nemzetközi színvonal gyorsan 
emelkedik.

Részletesen foglalkozott a be
számoló az utánpótlás nevelésé
vel, a mexikói olimpiára történő

mozgalom nevelési kérdéseivel és 
a tervszerűbb, körültekintőbb gaz
dálkodásra hívta fel a figyelmet, 
amelyre különösen az új gazda
sági mechanizmusban lesz szük
ség.

A hozzászólások során 41 részt
vevő kapott szót. Köztük Biszku 
Béla, az MSZMP K. B. titkára, 
Virizlai Gyula, a SZOT titkára, 
Vajó Péter, a KISZ K. B. tit
kára, Úszta Gyula, az MHSZ fő
titkára, Erdős József, az OKISZ 
elnöke, valamint minden megyé
nek egy-egy küldötte és a buda
pesti nagy egyesületek képviselői.

A kongresszus határozatban 
rögzíti, hogy a jövőben tovább 
növelik a különböző sportszervek 
önállóságát és ezzel együtt a fe
lelősségét is. Kimondja, hogy 
megkülönböztetett gondot kell for
dítani az iskolai testnevelésre és 
sportra. Kitér a határozat a ver
senysport fontosságára és a klu
bokban folyó szakmai nevelő
munkát a válogatott felkészülésé
nek színvonalára kell felhozni. A 
testnevelés és sport speciális le
hetőségeit felhasználva, hozzá kell 
járulnia a szocialista nevelési fel
adatok megvalósításához. A ha
tározat rögzíti, hogy a megnö- 
vekedett feladatok megkövetelik 
a vezetés színvonalának emelé
sét. A határozatot a küldöttek 
egyhangúlag elfogadták. A vá
lasztások során Egri Gyula elv
társat választották meg újból az 
MTS elnökének. Az MTS II. 
kongresszusa újabb jelentős állo
mása a magyar testnevelésnek és 
sportnak.

BODÖ LÁSZLÓ

dekében az átigazolási időszakot 
és azt megfelelő körültekintéssel j 
kell végezni. Eddig csapatunk ] 
Lleber (Pécsi Bányász), Vincze 
(PVSK), Vojtek (Pécsi Dózsa), < 
Zollcr, Tóth (K. Honvéd). Szalai < 
(Pécsi Helyiipari). Agfalvi, Gire-Í 
tich (Bajai Bácska) játékosokkal ( 
erősödött, akiket szeretettel fo- J 
gad a szakosztály.

A csapat az utolsó edzését j 
dec. 2l-én tartja,, utána két hét { 
szünet következik, majd 1963. < 
Január 3-án elkezdődik az új haj- ’ 
noki évre való felkészülés.” — i 
fejezte be nyilatkozatát Bujtor; 
Béla, a szakosztály vezetője.

Úgy gondoljuk, hogy a cikk ; 
címében szereplő néhány szám , 
sok küzdelmes mérkőzést, utána- ; 
járást követelt. Bánatot, bosszúsá
got, örömet okozott a szakosa- < 
tály, a sportkör vezetőségének j 
és a szurkolótábornak. Az új év
ben viszont ismét lehetősége van 1 
a csapatnak, most már nagyobb ' 
tapasztalattal és a rég várt ott- j 
honnal, jobb körülmények között ' 
harcolni ki a jobb helyezést. <

Ehhez a szakosztály valamennyi < 
tagjának eredményes munkát ki- ! 
vánunk. <

Marinov Dezső

A Ságvári Művelődési Ház 
január havi kulturális programja

Január 1-én (hétfő) fél 6
és fél 8 órakor Senki sem 
akar meghalni c. szovjet film.

Január 4-én (csütörtök) 18 
—20 óráig. Természetbarátok 
körének találkozója. 18 órá
tól. Bányász és Fúrósok aka
démiája.

Január 5-én (péntek) 17.30 
és 19.30 órakor. Kedves Bri
gitte című amerikai film.

Január 7-én (vasárnap) 16— 
22 óráig. Ifjúsági táncdélután.

Január 8-án (hétfő) 18 óra
kor a Munkásszállón. Előadás 
filmvetítéssel: Megóvható-e a 
világbéke napjainkban? 17.30 
és 19.30 órakor: Harlekin és 
szerelmese című magyar 
film.

Január 11-én (csütörtök) 18
órakor: Bányász és fúrósok 
akadémiája.

Január 12-én (péntek) 13
órakor a Munkásszállón. Elő
adás filmvetítéssel: Hova for
duljak panaszommal? 17.30 és 
19.30 órakor: Betörők cinko
sai c. csehszlovák film.

Január J3-án (szombat) 
Névadó ünnepség. A Szolgál
tató és a Kísérleti-Kutató 
Üzem rendezésében.

Január 14-én (vasárnap): 16 
22 óráig. Ifjúsági táncdélután.

Január 15-én (hétfő) 17.3C 
és 19.30 órakor: Az anya és 
a hallgatás c. NDK film.

Január 18-án (csütörtök) 13 
órakor: Bányász és fürősok 
akadémiája.

KÍNOS
Néhány hete hallottam 

valakitől a KISZ-bizottsá
gon, hogy egy pénzszűké
ben lévő, de rendkívül ta
lálékony Ifjú Gárdista el
adta egyenruháját a „za- 
ciba”.

Túl — gondolom érthető 
— a megdöbbenésen, nem 
kis kajánsággal hallgat
tam a dolgot, hiszen ná
lunk az I-es üzemnél még 
nincs ifjúgárda raj és így 
teljes nyugalommal elme
rülhettem a káröröm — 
egyébként belátom pisz
kos — de kellemes meleg
vizében.

Valami ilyesmire gondol
tam akkor is, amikor va
lamelyik nap felballagtam 
a bizottságra és ott láttam 
az ifjúgárdista vezérkart.

Kedélyes vigyorgással 
üdvözöltem, őket és rögtön 
rátértem a tárgyra. Sze
rényen elkezdtem érdek
lődni, hogy igaz-e, hogy a 
legközelebbi összevonást a 
Kazinczi- és Kossuth La
jos utca sarkán tartják? 
(Már hogy közel legyenek 
a ruhák.)

Ekkor ütött be a „krack.”
A Dékány Laci nem ke

vésbé kaján, de rendkívül 
ártatlan arccal megérdek
lődte, hogy ismerek-e egy 
X. Y. nevű ifjút. Persze, — 
mondom — az egyetlen if
júgárdistám. Rá akarom 
bízni az üzemi Ifjú Gárda 
raj megszervezését. Miért 
kérdezed?

„Mert ö adta be a ruhá
ját” — válaszolta Dékány, 
az enyémnél nem kisebb 
kárörömmel.

Mi ebből a tanulság? Hát 
igen. Az ember előbb tá
jékozódjon.

Palásthy József

Január 19-én (péntek) 18
órakor a Munkásszállón. Elő
adás filmvetítéssel: Bírálat 
vagy rágalmazás?

Január 19-én (péntek) 18 
órakor a szocialista brigádok 
és újítók klubjának program
jában előadás: Milyen legyen 
egy jó szocialista brigád éves 
vállalása? Előadó: Simon Sán
dor elvtárs a VSZB. munka
társa. ,

17.30 és 19.30 órakor: A 
múmia közbeszól c. magyar 
film vetítése.

Január 21-én (vasárnap)
16—22 óráig: Ifjúsági táncdél
után.

Január 22-én (hétfő) 17.30 
és 1-9.30 órakor: Tízezer nap 
c. magyar film.

Január 23-án (kedd) 17 óra
kor a nyugdíjas klub prog
ramjában: Vérerek megbete
gedése, előadás filmvetítéssel.

Január 25-én (csütörtök) 18 
órakor: Bányászok, túrósok 
akadémiája.

Január 26-án (péntek) 18
órakor a Munkásszállóban elő 
adás filmvetítéssel: Házassági j 
bontóperek.

Január 26-án (péntek) 17.30: 
és 19.30 órakor: Dákok címűi 
román film vetítése.

Január 28-án (vasárnap) í 
16—22 óráig. Ifjúsági tánc-| 
délután.

Január 29-én (hétfő) 17.301 
és 19.30 órakor: Nőstényfarkas 
c. bolgár film vetítése.

Szerkesztői űzenelek
Közöljük Palásthy József 

elvtárssal, hogy Vitatkozzunk 
sportszerűen c. cikkét meg
kaptuk, de szerkesztő bi
zottsági döntés alapján kö
zölni nem tudjuk. Ennek oka, 
hogy a szóbanforgó kiállítás
sal kapcsolatban mindkét ol
dalról helyt adtunk egyszer 
a nézetek kifejtésére. Továb
bi nyilvános vitát nem látunk 
indokoltnak a már bezárt 
kiállításról.

Bödő elvtárs cikkét „Válasz 
a kör négyszögesítésére” cím
mel megkaptuk. Helyhiány 
miatt jelen számunkban le
közölni nem tudtuk,

*

Szerkesztő Bizottságunk kö
vetkező munkaértekezletét 
december 28-án délután 15 
órakor tartja a szokott he
lyen.

A nagycsaládos dolgozók és az 
üzemben elhaltak özvegyei és 
gyermekei megbecsülésének fel
emelő példáját adta a Il-es bá
nyaüzem társadalmi és gazdasági 
szerveinek vezetősége. December 
17-én a Ságvári Művelődési Ház
ban 108 nagycsaládos dolgozó és 
gyermeke részére a „Bóbita” 
együttes bevonásával bensőséges 
ünnepséget rendeztek. Az ünnep
ség alkalmával jutalmakat, vá
sárlási utalványokat és „télapó”- 
csomagokat adtak át, mintegy 
40 000 forint értékben.

Üzemeinkből jelentik
1. A 9-es célvágathajtó szo

cialista brigád 38 fős telepí
téssel egy munkahelyen, ne
héz kőzetviszonyok mellett 
túlhaladta azt a teljesítményt, 
melyet három csapat, három 
munkahelyen (megegyező te
lepítési létszámmal) ért el.

2. A 46-os csapat évközben 
a 80 százalék’ alatt teljesítő 
csapatok közé tartozott, de
cember 15-ig vékonytelepű 
fejtésben 106.9 százalékra tel
jesítette havi tervének ará
nyos részét.

3. A 33-as fejtési csapat a 
jubileumi versenyszakasz kez
detén 80 százalékra teljesí
tette tervét, november hónap
ban 100 százalékot ért el, 
december 15-től havi teljesít
ménye 119 százalék.

4. Az üzemben december 
15-ig három 3 napon túl 
gyógyuló baleset történt. A 
technológiai fegyelem meg
szilárdításával, a munkavé
delmi utasítások maradékta

ÁLOM ÉS VALÓSÁG
Az új év első napja a szoká- 

sós reggeli rohanással, kapko
dással kezdődött. Közben — a 
fene egye meg — ez a gomb is 
most szakadt le, a legkényes- 
sebb helyről. Izgalmamnak fele
ségem vet véget.

— Te elfelejted, hogy már ér
vényben van a gazdasági reform, 
nagyobb önállóság, nagyobb de
mokrácia, stb.?

Igaz Is, — mondom — és ké
nyelmesen felvarrom a gombot. 
Nem megyek az első járattal, 
nem szeretem a zsúfoltságot, leg
feljebb néhány perccel később 
kezdek. Ennyi önállóságom ne
kem is lehet. A tízperces moz
galom egyébként is a múlté, 
tiszta vaskalaposság. Lényegében 
nem is késtem, 7.45-kor 
már a hivatalban vagyok.

Szia lányok! Szia főnök! Na, 
mit szóltok a szilveszteri műsor
hoz? Minden évben rosszabb lesz. 
A Kabos és Alfonzó persze még 
mindig a régi, no meg a Kibé- 
di, hát az haláli volt. Már akkor j 
röhögtem, amikor bekonfcrálták. j 
Jaj szivecském, hót a reggeli ká- 1 
vé hol marad? Hol voltatok a 
műsor után? Mi éjfél után el
mentünk csavarogni, képzeljétek 
hol kötöttünk ki... Jesszusom! 
Fél tíz és még nem papiztam. 
Hogy ti is jöttök? Nagyszerű, 
legalább nem leszek olyan árva.

Visszafelé Karcagival találko
zom. Buék! — már a múlt évben 
kerestelek, de mondták, hogy 
egész decemberben csúsztál. Tu
dod szeretnék én is olyan éjjeli
menedékhelyet összedobni mint a 
tiéd. A kocsit már megkaptam, 
de tudod így még nem az igazi. 
Te hol szerezted azt az/ olcsó 
anyagot? És nem veszélyes? Jó, 
jó kösz! Azt én elintézem ne
ked. Szevasz rohanok.

Azt sem tudom hol a fejem? 
Ja, a gyerek. Már megint nem ’ 
megy ki a csengetés. Végre! Fel- . 
ébredtél pufikám? Már reggeliz-1 
tél is? Hogy nem jó a régi kor
csolya? Ott a pénz vegyél- egyet, 
de utána hívjál fel. Most nem 
érek rá, sok a dolgom. Ki zavar 
már megint? tgy nem lehet dol
gozni! Az más. Küldje be Krisz
tink®. Mit hozott? Silver hétért? 
Apuskám! Maga elfelejti, hogy 
1968-át írunk? Jó, Ötért megvet* 

tens. Mi van még? Egek már el

KISZ-SZERVEZETEK!

FIATALOK!

A Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 50. évfordulójára 
megjelent Annalie é3 Andrew 
Thorndike: Az orosz csoda c. 
dokumentumfilmjének könyv
változatra, mely gazdag kép
anyaggal illusztrálva, agitatív 
erővel mutatja be a Szovjet
unió 50. éves fejlődését, a kom
munizmus építésében elért ered 
ményeit.

A KISZ Központi Bizottsága 
és a Kozmosz Könyvek Szer
kesztősége a könyv alapján a 
Forradalmi Ifjúsági Napok ke
retében ifjúsági irodalmi pályá
zatot hirdet.

A pályázaton KlSZ-korosztá- 
lyú (14—26 éves) fiatalok vehet
nek részt egyéni, vagy kollek
tív dolgozatokkal (elbeszélések
kel, riporttal, cikkel, tanulmá
nyokkal). A pályaművek terje
delme 5—10 gépelt oldal.

Az orosz csoda c. dokumen
tumkönyv megvásárolható a 
könyvesboltokban, kölcsönözhe
tő könyvtárakban. A könyv 
egyéni elolvasásán kívül java
soljuk a csoportos feldolgozást 
KISZ-oktatásban, klub- és 
könyvbarát-esteken, különösen 
a következő témákból várjuk a 
pályamunkákat:

O A Szovjetunió népeinek éle
te a Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom előtt és napjaink
ban.

0 Hogyan győzte le a szovjet 
nép külső és belső ellenségeit a 
polgárháborúban és a Nagy 
Honvédő Háborúban?

lan betartásával kívánják el
érni, hogy december végéig 
e jó eredményüket tartani 
tudják.

II- es bányaüzem

Éves tervét december 15-re 
teljesítette. (Az éves fúrási 
tervet november 16-ra, éves 
tonnatervet november 29-re, 
éves vágattervet december li
re, éves fémtervet pedig de
cember 15-re.)

Az üzem KISZ alapszerve
zetében a tagösszeírások és a 
jövő évi akcióprogram kidol
gozásával párhuzamosan érté
kelik az 1967. évi munkát.
III- as bányaüzem:

Éves tonnatervét december 
13-ra teljesítette.

IV- es bányaüzem

Éves fm. tervét november 
25-én teljesítette.

múlt dél és még a lottóm is itt 
van. Ugyan melyik számokat 
húzza ki az a kis angyal? Igen, 
5, 17, 32, 70, 81. Ez az, pénteken 
milliomos leszek.

Krisztinka! Lekéssük az ebé
det. Ügy látszik a konyhában is 
érződik már az új idők szele. 
Azért a tegnapi ebéd, tudjá
tok ... Lányok mi a véleménye
tek? Ebéd után egy jó dupla! 
Rendben! Tudtam, hogy rátok 
mindig számíthatok. Meg is vá
rom. Ennyit még a kapitalista 
is engedélyezne. Nem igaz? Hal
ló? Szevasz öregem! Megismer
tél? Ma este? Hogy délután? No, 
majd beadok valamit az öreg
nek. Jó háromkor ott vagyok. 
Drága Krisztinka! Mondja meg 
ne legyenek türelmetlenek, mi 
is emberek vagyunk. (Aztán te
gye le nyugodtan azt az aktát! 
Két hét múlva már úgysem ke
resi senki).

Hogy elszaladt az idő. Főnö
köm, azt a helyszíni szemlét 
már meg kellene ejteni, hogy 
elkészüljünk időre. Köszönöm. 
Ez a nap is letelt. Ha meggon
dolom, nem is lenne rossz hely 
ez a hivatal, csak ez a hajsza 
ne lenne!

Az ébresztőóra könyörtelen lár
mája vert fel álmomból. Nem 
akartam hinni a szememnek. 
Most álmodom, vagy eddig ál
modtam? Azt a nemjóját, most 
megint kapkodhatok. A fene 
egye meg ez is most szakad le, 
ráadásul lekésem sz első jára
tot is.
Topogás, végre öt pere késéssel 
a gözniozdony fujtatásával bero
bogok a hivatalba, ahol főnököm 
fogad. Jó napot kolléga. Maga 
rosszul értelmezi az új gazdasá- 
mecbanizmust. Ha ez mégegy- 
szer előfordul. ... és már sorol
ja az első nap feladatait, ami a 
régi mechanizmusban három nap
ra Is elég lett volnti. Ajjaj! — 
hogy fogom én ezek mellett a 
lottó szelvényt is kitölteni. Hát 
nem vagyok én peches? Legalább 
a nyerőszámokat ne felejtettem 
volna el.

ÍAI-Től

© A szovjet technika és ta** 
domány fejlődése.

© Mennyiben gyarapította a 
Könyv a Szovjetunióval kapcso
latos ismereteket?

0 Ha jártak a Szovjetunióban, 
milyen emlékeket idézett fel a 
könyv?

0 Mit köszönhet » hazánk a 
Szovjetuniónak?

Javasoljuk a témakörökkel 
összefüggő szépirodalmi, törté
nelmi, stb. művek forrásként 
való felhasználását, s a pálya
munkákat illusztráló, eredeti 
vagy a szerzők által készített 
fényképek beküldését is.

A pályázat lebonyolítása:

O A pályamunkát 1968. már
cius 1-ig kell eljuttatni a Koz
mosz Könyvek Propaganda Cso
portjának (Budapest VH., Lenin 
krt. 9—11.)

0 A pályázat jeligés. Zárt bo
rítékban kérjük beküldeni a 
szerző nevét, életkorát, iskolai 
végzettséget, lakhelyét, munka
helyét (KJSZ-szervezetét.)

0 A pályázatok díjazására 
30 000 Ft-ot fordítunk. A kiemel
kedő pályamunkák szerzőit ér
tékes könyvvásárlási utalványok 
kai és könyvcsomagokkal díjaz
zuk.

0 Gondoskodunk a díjnyertes 
munkák folyóiratokban, rádió
ban történő közléséről.

A beküldött kéziratokat nem 
őrizzük meg és nem küldjük 
vissza.

Fiatalok! Nagy érdeklődéssel 
várjuk írásaitokat!
KISZ KÖZPONTI BIZOTTSÁGA

KOZMOSZ KÖNYVEK 
SZERKESZTÖSEGE

Szenzációs 
üzlet"

Ha az új gazdasági mechaniz- 
musról szó került, hónapok 
óta egyébre sem gondoltak 
egyes emberek, mint az árak 
emelkedésére. E két fogalom 
valahogy párosult a fejekben 
és szinte nevetségesnek hatott 
sokak előtt arra is gondolni; 
hogy valami olcsóbb Is lehet. 
Ma már tudjuk, hogy egész sor 
cikk ára szépen lement, de ter
mészetesen soké meg emelke
dett.

A drágulásról szóló hisztéria
keltés szülte azt a hónapokig 
tartó ostromot, amit a pénzük
től szabadulni akaró beijedtek 
a bútorkereskedelem ellen foly
tattak. Nem is csoda, hiszen 
éppen a bútorárak emelkedése 
forgott legtöbbet közszájon. 
Kezdetben a szerény 15—20 szá
zalékról volt szó. majd a me
részebb 25—50-ról és utóbb már 
hallani lehetett az egészen vnd 
és hlhetlen 35—40 százalékról.

így aztán nem csoda, hogy a 
pécsi bútorüzlet Is hetek óta 
az elhagyott csatatér képét mu
tatta. Nem volt olyan bútor, 
amit el ne tudtak volna adni. 
A vevők pedig nem mindig 
voltak tiszta szándékúak. Akad
tak szép számmal olyanok is, 
mint akikről a minap hallot
tam. Már elkészült, de egyelőre 
üresen álló újmecsekaljai gará
zsát akarta „hasznosítani” és a 
pénzét sem akarta hogy ve
szendőbe menjen és sebtiben 
összevásárolt két-két garnitúra 
konyha, illetve szobabútort. 
Szándékát nem Is titkolta: bu
sás haszonnal adja el 1968-ban 
a bútorokat. Úgy spekulált, 
hogy ha a várt 35—40 százalék
kal emelt ár helyett ő „olcsób
ban”. tehát a jelenleginél 20— 
25 százalékkal drágábban adja, 
még mindig 7—8 ezer forintot 
keres úgy. hogy a klsujját sem 
mozdítja érte, a vevő pedig
még hálás is lehet neki ezért.

Képzeljük el ezt a jámbor 
spekulánst most, amikor tud
juk már, hogy a bútorárak 
csak 7 százalékkal emelkednek. 
Kinek kell ezután az ő ó-me
chanizmusból származó bútora? 
Es egyáltalán ki veszi meg a 
most érvényben . lévő piaci 
áron? Hiszen végeredményben 
használt bútornak is tekinthető. 
Akkor pedig ...

Hát igen. a derék amatőr bú
torkereskedő valószínűleg áron 
alul szabadulhat meg a porté
kájától.

Sajnáljuk őt ezért? Ki-ki az 
ízlése szerint. En. részemről 
nem sajnálom, megérdemli a 
sorsát az, aki beugrik az alap
talan rémhíreknek és a maga 
kis pecsenyéjét sütögetve szem
rebbenés nélkül emelne ki má
sok zsebéből százakat, vagy ép
pen ezreket.

H. I.
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